
معاون سازمان فناوری اطلاعات اعلام کرد

۳۰ آذر؛ آخرین مهلت پیوستن دستگاه ها به دولت هوشمند
خریدار  معــاون دولت الکترونیکی ســازمان 
فناوری اطلاعات ایران گفت: اگر دســتگاه های 
اجرایی تا ۳۰ آذر ماه به پنجره ملی خدمات دولت 
هوشمند متصل نشــوند، به کمیسیون اصل نود 
مجلس، دیــوان محاســبات و مراجــع نظارتی 

معرفی می شوند.
یکــی از تاکیدات دولت ســیزدهم بر این اســت 
که بایــد از دولــت الکترونیک عبور کــرده و به 
سمت دولت هوشــمند حرکت کرد. بنابر تاکید 
رئیس جمهوری در همایش ملی ارتقای شفافیت 
برای تحقق دولت هوشــمند، نیاز به مســاعدت 

تمامی بخش ها و دستگاه ها است.
»محمدجواد موحد« معــاون دولت الکترونیک 
ســازمان فنــاوری اطلاعــات دربــاره دولــت 
الکترونیک و حرکت آن به سمت دولت هوشمند 
گفت: دولــت الکترونیک برای ارائــه خدمات به 
شــکل الکترونیکی به مردم راه اندازی شــد. این 
فرآیند در حقیقت ارائه خدمات سنتی و فیزیکی 
به صورت الکترونیکی بود؛ اما زمانی که صحبت از 
دولت هوشمند می شود، مسئله اصلی حکمرانی 
مبتنی بــر فناوری اطلاعات، »داده« و شــهروند 
محوری است که تاثیر بســزایی بر عملکرد دولت 

و بهینه سازی ارائه خدمت دارد.
وی با بیــان اینکه در دولت ســیزدهم چند اقدام 
کلیدی در حوزه حکمرانی داده محور انجام شده 
است، گفت: دولت ســیزدهم گام های اساسی در 
این حوزه برداشــته که از مهم ترین آن ها می توان 
به مشارکت جدی در تصویب قانون مدیریت داده 

و اطلاعات ملی اشاره کرد.

تمام خدمات در قالب یک پنجره واحد
معــاون دولــت الکترونیــک ســازمان فناوری 
اطلاعــات ایــران تصریح کــرد: از ابتــدا دولت 
سیزدهم با جدیت بیشــتر در الکترونیکی شدن 
خدمات، شاهد رشد ۱۰۰ درصدی تراکنش های 
تبــادل اطلاعات بودیــم. هدف کلی این اســت 
کــه در فرآیند ارایه خدمات به ســمتی برویم که 
شهروندان را بین دستگاه های مختلف سرگردان 
نکنیــم و تمــام خدمــات در قالب یــک پنجره 

هوشمند به آن ها ارائه شود.
موحد خاطرنشــان کرد: تمرکز اصلی پنجره ملی 
خدمات هوشمند بر شهروندان است و به سمتی 
حرکت می کند که آن ها با یک بار احراز هویت به 
تمام خدمات و ســامانه های مختلف دستگاه ها 
دسترســی داشــته باشــند. اکنون ۸۴ درصد از 
دســتگاه ها به طور کامل به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند متصل شده اند و دیگر دستگاه ها 
نیز به واسطه مشــکلاتی نظیر عدم الکترونیکی 
شــدن خدمات، عــدم یکپارچگی ســامانه ها و 
معماری نامناسب ســامانه ها اتصال خود را برقرار 

نکرده اند و باید پس از به روزرســانی سامانه های 
خود به پنجره ملی متصل شوند.

وی افــزود: دســتگاه هایی مانند دانشــگاه های 
زیرمجموعــه وزارت علوم و دانشــگاه های علوم 
پزشــکی، جهاد دانشــگاهی و برخی بانک های 
دولتــی بــه پنجره خدمــات هوشــمند متصل 
نیستند، البته بانک مرکزی بخشی از تکالیف این 
بانک ها را در قالب ســرویس های مختلف پوشش 
داده؛ اما تکلیف قانونی این است که تمام بانک ها 

به پنجره ملی هوشمند بپیوندند.

پایان آذر؛ آخرین مهلت
موحد با تاکید بر اینکه آخرین مهلت دســتگاه ها 
برای پیوســتن به پنجــره ملی خدمــات دولت 
هوشــمند پایان آذرماه اســت، گفت: در جلسه 
کارگروه نظارت شورای اجرایی فناوری اطلاعات 
مقرر شــد دســتگاه های باقیمانده تا پایان آذر، 
تکلیف قانونی خود را انجــام داده و به پنجره ملی 
متصل شوند. ضمن این که بانک مرکزی نیز قول 
داده تا خدمات مورد نیــاز را در پنجره واحد ارائه 

دهد.
وی در ادامه بــه دیگر دســتگاه هایی که هنوز به 
سمت هوشــمندی پیش نرفته اند اشــاره کرد و 
افزود: ســامانه روزنامه رســمی در حــال اتصال 
به شــبکه هوشــمند اســت، شــرکت سهامی 
نمایشــگاه ها، صنــدوق تحقیقــات و صنایــع 
الکترونیــک، ســازمان پژوهش هــای علمی و 
صنعتی ایران، ســازمان مطالعــه و تدوین کتب 
علوم انسانی دانشگاه ها و سازمان امور دانشجویان 
نیز از مجموعه دســتگاه هایی هســتند که هنوز 
به پنجره ملــی خدمات هوشــمند دولت متصل 
نشــده اند. همچنین مجموعه های دانشگاه های 
علوم پزشــکی و وزارت علوم نیز باید برای اتصال 
به پنجره ملی خدمات هوشمند اقدامات تکمیلی 

را انجام دهند.

موحد بــا بیان اینکــه شــکل گیری پنجره ملی 
خدمات دولت هوشــمند در ۳ فاز طراحی شده و 
به صورت مستمر باید به پیشرفت آن توجه کرد، 
افزود: در ســال آینده تمرکز بر هوشمندســازی 
خدمات است، به این معنا که فرآیند ارایه خدمت 
کاملًا بر اســاس پردازش داده ها صورت می گیرد 
و به جز در موارد ضروری نقش عامل انســانی در 

ارائه خدمات حذف یا کم رنگ می شود.

دولت هوشمند یک پروژه مستمر است
معــاون دولــت الکترونیــک ســازمان فناوری 
اطلاعات تصریح کرد: در سال ۱۴۰۳ قصد فراهم 
آوردن مقدماتــی را داریم که بتوانیم به واســطه 
آن از فناوری هــای نوظهور نظیــر بلاک چین در 
ارائه خدمات استفاده کنیم. دولت هوشمند یک 
پروژه مستمر است و با شــرایط روز، فرآیند ارائه 
خدمات هوشــمند به مردم مدام مورد بازنگری 
قرار می گیرد. دولت هوشــمند زمانی مســتقر 
می شــود که فرآیندهای ارائه خدمت بر اســاس 
شرایط به طور خودکار شروع شوند. به طور مثال 
پس از تولد نوزاد در بیمارســتان و صدور گواهی 
تولــد، ثبت احــوال فرآیند صدور شناســنامه او 
را شــروع کرده و آن را در آدرس پستی مشخص 
شــده تحویل دهد. این فرآیند باید بدون نیاز به 
حضور والدین و اصطلاحاً بــدون تماس فیزیکی 

انجام شود.
وی درباره مقاومت هایی که در پیوســتن به دولت 
هوشمند از ســوی برخی دســتگاه ها وجود دارد، 
گفت: از عمده دلایل مقاومت هایی که در این زمینه 
وجود دارد می توان به این نکته مهم اشــاره کرد که 
با الکترونیکی شــدن خدمات، نقش اعمال سلیقه 
کارشناســان و امضاهای طلایی از بین می رود، به 
همین خاطــر مقاومت هایی در این مســیر پیش 
می آید. تغییر رفتار برای این افراد ســخت است و تا 

جایی که بتوانند مقاومت می کنند. 

وزیر امور اقتصادی و دارایی در همایش تحول دیجیتال بانک و بیمه بیان کرد

شبکه  های مجازی ابزار دلالان ارز برای التهاب آفرینی
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خانه  هنر   میرا

معاون بانک مرکزی اعلام کرد
تقاضا برای وام زیاد و منابع بانک ها 

محدود است

رئیس مرکز شورای راهبردی روابط خارجی:

 ورود چین به مسائل تمامیت 
ارضی ایران خطا بود

 خودروساز باید ملزم به عرضه ممتد در بورس کالا باشد 
و در بازار 3 راهکار مدیریت قیمت خودر

رئیس سازمان هواپیمایی:

خ جدید بهای بلیت هواپیما  نر
ودی نهایی می شود به ز
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چشم انداز تکان دهنده پیش روی بازار نفت

  نفت ۵٠ دلاری
 در راه است ؟

رئیس هیأت مدیره انجمن صنایع همگن قطعه ســازی کشــور گفت: پیش شرط 
کنترل قیمت انواع کالاها از جملــه خودرو، کنترل و کاهــش حجم نقدینگی در 
کشور اســت؛ همچنین عرضه مســتمر و منظم خودرو در بورس موجب کاهش 

فاصله قیمت کارخانه تا بازار می شود.

آگهی مناقصه عمومی
شهرداري شهريار در نظر دارد به استناد درخواست شماره 01/3/19/26179 مورخ 
1401/08/22  سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری و بند 16 مجوز شورای شهر 
به شماره 1203 مورخ 1401/08/21  درخصوص مناقصه عمومی ) خرید گل و گیاه، 
نهال، درختچه، درخت و گل های فصلی( با اعتبار 30/000/000/000 ریال  با شماره 
فراخوان 2001093897000158 در سامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. 
لذا از متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح 
ذیل تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک 

الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1(مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 1/500/000/000 ریال می باشد. سپرده نفرات اول 
و دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت واریز 

نقدی به حساب سپرده اشخاص شهرداری و یا ضمانت نامه بانکی(
2(سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 

4(هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 
5(فروشندگان اشخاص حقیقی یا حقوقی خواستار شرکت در مناقصه میبایست دارای 
رتبه 5 در رشته کشاورزی از سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور یا مجوز تولید گل و 
گیاه از ادارات یا ارگانهای ذیربط بوده و حداقل ارائه دو رزومه کاری تا سقف 10میلیارد 
ریال )درمجموع( الزامی است. )دررزومه کاری خود سابقه اجرایی دراین حوزه با این 

ظرفیت اجرایی در یکی از شهرداریهایا ادارت دولتی را داشته باشند( 
6(مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1401/09/29 تا تاریخ 1401/10/07 ساعت 

13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.
7(مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1401/10/18 در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت.
8(زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1401/10/19 در محل : شهریار - 

میدان نماز - جنب پایانه 22 بهمن - شهرداری شهریار
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/9/29تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/10/5

 نوبت اول

محمد صادق کولی وند- شهردار شهریار

 ) خريد گل و گیاه، نهال، درختچه، درخت و گل های فصلی(

آگهي مزایده عمومی فروش یک قطعه زمین واقع
 در تقاطع بلوار مدرس و بلوار خبرنگار

شهرداري هشتگرد در نظر دارد یک قطعه زمین واقع در تقاطع بلوار مدرس و بلوار خبرنگار، را از طریق مزایده 
 )www.setadiran.ir( عمومی و با جزئیات مندرج در اسناد مزایده، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت

به شماره2001005769000020 به صورت الکترونیکی واگذار نماید.
زمان انتشار در سایت : 1401/09/30 ساعت 9:00 صبح 

مهلت دریافت اسناد مزایده : 1401/10/08 ساعت 13:30
تاریخ بازدید: 1401/09/30 ساعت: 9:00 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت : 1401/10/19 ساعت 14:30

زمان بازگشایی: 1401/10/20 ساعت: 14:30 زمان اعلام برنده مزایده: 1401/10/21
رعایت موارد ذیل الزامی است:

1-  برگزاری یک مورد مزایده صدرالاشاره صرفاً از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند 
مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده، پرداخت تضمین شرکت در مزایده ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت 

برنده بودن مزایده گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.
2- کلیه اطلاعات موراد اجاره شامل مشخصات، شرایط و نحوه فروش در برد اعلان عمومی سامانه مزایده، قابل مشاهده، 

بررسی و انتخاب می باشد.
3-  علاقمندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل 

تماس حاصل نمایند:
مرکز پشتیبانی و راهبردی سامانه : 021-41934

اطلاعات تماس دفاتر نام استان ها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir(  بخش ثبت نام/ پروفایل مزایده گر موجود 
است. )1401/08/04(

شماره مناقصه در سایت آدرسردیف
ستاد ایران

قیمت کل به )ریال( پایه 
کارشناس دادگستری

سپرده شرکت در 
مزایده عمومی

شهر هشتگرد – تقاطع بلوار مدرس – 1
2001005769000020260,000,000,00013,000,000,000بلوار خبرنگار – ضالع شمال شرقی تقاطع

 تاریخ چاپ اول  1401/9/23   تاریخ چاپ دوم 1401/9/29

 نوبت دوم

پیام رئیسی -  سرپرست شهـرداری هشتگـرد

شهرداریهشتگرد



مخبر در همایش بیمه سلامت و پزشکی خانواده:

وی محرک اقتصاد و حل مسائل کشور هستند مردم نیر

رئیس مرکز شورای راهبردی روابط خارجی:

 ورود چین به مسائل تمامیت ارضی ایران خطا بود

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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افغانستان، طالبان و چند نکته
محمدرضا بهرامی  تعاملات پاکســتان و طالبان بر خلاف محاسبات 
و ارزیابی های گذشــته پیش نمی رود. بر مبنای تجربه یک سال اخیر 
تصور اینکه طالبان به عنوان دارایی اســتنراتژیک پاکســتان بتوانند 
مفهوم عمق استراتژیک را در سیاست افغانی اســلام آباد عملی کنند 

صورت نپذیرفت.
ســه چالش عمده در حال حاضر در مناســبات دو طرف قابل برداشت 
اســت: اول طالبان تمایل و یــا توانی برای قــرار دادن تحریک طالبان 
پاکستان یا همان TTP به عنوان یکی از مهم ترین موتلفین غیر افغان 
خود در مســیر کاهش تنش با دولت پاکستان نشــان نداده و بر عکس 
TTP با الگوبرداری از ســلف افغان خود بر شــدت خشونت اقداماتش 
افزوده است. بر اســاس اعلام رســمی نهادهای پژوهشی در یک سال 
اول به قدرت رسیدن طالبان در افغانستان ۵۱% بر حملات تروریستی 
TTP افزوده شده اســت. دوم طالبان هیچ نرمشی در ارتباط با پذیرش 
خط دیورند به عنوان مرز رسمی بین دو کشــور از خود نشان نداده و به 
مقابله با اقدامات تثبیت کننده طرف پاکســتانی در این مورد پرداخته 
اند؛ به گونه ای که حجــم تنش های مرزی دو طــرف در این مدت بی 
سابقه بوده است. طالبان نشــان داده اند که نه تنها حفظ افکار عمومی 
در مقایسه با رعایت ملاحظات حامی خارجی دو دهه گذشته از اولویت 
بیشتری برخوردار اســت، بلکه نمی خواهند ابزارهای خود در تنظیم 
مناسبات منطقه ای را از دســت بدهند. ســوم طرف پاکستانی توقع 
داشــت با روی کار آمدن طالبان انحصار ترانزیت با کشورهای آسیای 
مرکزی را به دســت آورده و آرزوی چندین دهه ای خود را عملی نماید. 
این مورد علیرغم اینکــه چند وجهی بوده و عوامــل دیگری نیز در آن 
درگیر می باشند، از چشم انداز روشنی برخوردار نمی باشد. باید توجه 
داشت که وجود این چالش ها نافی ارتباط و تعامل دو طرف و اثر گذاری 
اسلام آباد بر بخشی از طالبان نمی تواند باشد. مقاله اخیر حامد میر در 
واشنگتن پست که به نوعی مشکلات دو طرف را مطرح نموده را نیز در 

چارچوب تعامل میر با ISI مناسب است مورد توجه قرار گیرد.
تعاملات چین و طالبــان نیز توقع طرف چینی را ظاهــرا تامین نکرده 
اســت. در گام اول طالبان بر خلاف توقع طرف چینی از تحویل اعضای 
جنبش اسلامی ترکستان شرقی یا همان ETIM خودداری و تنها آنها 
را از نواحی نزدیک به مرز مشــترک با چین دور ســاخته و خواسته اند 
اقدامی علیه منافع چین در افغانســتان انجام ندهنــد. در مرحله دوم 
علیرغم حضور نســبتا خوب بخش های اقتصادی چین در افغانستان، 
تا کنون حتی یک قرارداد اقتصادی مناسب بین دو طرف متعاقب روی 
کار آمدن طالبان منعقد نشده است و چشم انداز اجرایی شدن قرارداد 
مس عینک که بیش از یک دهه از عمر آن می گذرد نیز روشــن نیست) 
این را نباید به معنای لغو قرارداد مذکور محســوب نمود(. نکته ســوم 
درست یک روز بعد از ابراز نارضایتی ســفیر چین در کابل در خصوص 
وضعیت امنیتی در این کشــور و ضرورت توجه بیشــتر نسبت به جان 
دیپلمات ها و بازرگانان چین، داعش خراسان و یا همان ISKP به هتل 

محل اقامت تعدادی از تجار چین حمله و تلفات گرفت.
احتمــالا می تــوان ISKP را در مقطــع فعلی توانمندترین دشــمن 
طالبان محســوب نمود) البته در ظرفیتی قرار ندارد تــا بقای طالبان 
را با تهدید مواجه کند( که با توســل به اقدامات خشونت آمیز درصدد 
کســب قدرت در افغانســتان اســت. ظرف ماههای اخیر این سومین 
تعرض مســلحانه این گروه به اتباع و نمایندگی های خارجی شــامل 
کشته شدن دو کارمند سفارت روســیه، ترور ناموفق کاردار پاکستان 
در کابل و حمله اخیــر به اتباع چین بوده اســت. همچنین گلوله باران 
مناطق مرزی در ازبکســتان و تاجیکســتان از داخل خاک افغانستان 
را نیز باید به این اقدامات اضافه نمود. پیام ISKP به نظر روشــن است؛ 
امنیت در افغانستان شکننده اســت و طالبان قابل سرمایه گذاری در 
این حوزه نمی باشند.دو نکته در ارتباط با این موضوع قابل توجه است؛ 
اول ماهیت مناســبات گروههای افراطی با یکدیگر پیچیده، بعضا غیر 
ســازمانی و در قالب افراد و گروههای کوچک بوده و لزوما قابل انطباق 
در یک ساختار دولتی و یا شــبه دولتی نمی باشد. تعامل جناح هایی از 
TTP با بخش هایی از ISKP ، تعامل طالبان با TTP، منافع مشــترک 
ETIM با ISKP در آســیب رســاندن به منافع چین و مواردی از این 
قبیل در این مناسبات واقعی اســت. دوم بخش نظامی آمریکا از هنگام 
مذاکــرات دوحه و حتی تا قبــل از امضای توافق دوحــه بین طالبان و 
آمریکا در حوزه مبارزه بــا ISKP با بخش نظامــی طالبان همکاری و 

کمیته مشترک نظامی داشتند. این همکاری کماکان ادامه دارد.
نگاهی مختصر به بودجه ســال ۱۴۰۱ طالبان که در غیاب کمک های 
خارجی تنظیم شده، تاسیس یک نهاد در سوئیس و انتقال ۳.۵ میلیارد 
دلار از ذخایر ارزی افغانستان به آن نهاد که نحوه هزینه و استفاده از آن 
تحت نظارت یک تیم منتخب از سوی آمریکا صورت می پذیرد، تزریق 
هفته ای ۴۰ میلیون دلار به صــورت نقد به افغانســتان و کمک های 
انساندوستانه در کنار برخی موارد دیگر نشان می دهد که اقتصاد کلان 

افغانستان از سوی طالبان مدیریت نمی شود.
به نظر می رسد جهت گیریهای سیاسی ساختار طالبان و کنترل کامل 
آنها بر افغانســتان بر یک مدار ثابت قرار نداشــته و در نوسان است. این 
مهم در کنار اختلافات داخلی، مجموعا ثبات نسبی ساختار موقتی که 

مستقر کرده اند را نیز با چالش جدی مواجه ساخته است.

سردار فرحی خبر داد
افتتاح مرکز نوآوری سرباز در آینده نزدیک

جانشین وزیر دفاع گفت: بزودی مرکز نوآوری سرباز افتتاح می شود که 
در آن، سربازان می توانند برای حوزه های آینده، ایده ارائه دهند.

سردار ســید مهدی فرحی جانشین وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مسلح در دومین همایش ملی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای 
مســلح که در موزه ملی انقلاب اســلامی و دفاع مقدس برگزار شد، با 
بیان اینکه ۲۶ دستگاه در مهارت آموزی سربازان همکاری دارند، اظهار 
داشت: امسال پیش بینی شــده تا ۳۰۰ هزار نفر از سربازان گواهینامه 
مهارت بگیرند کــه در این رابطه تلاش خوبی برای ایجاد اشــتغال این 

عزیزان صورت گرفته است؛
ســردار فرحی ادامه داد: در همین راستا ســالانه ۱۰ هزار سرباز را در 
این وزارتخانه در اختیار داریم که این سربازان در بدو ورود پنج مهارت 

عمومی را با کمک جهاد دانشگاهی و هلال احمر فرا می گیرند.
جانشین وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در ادامه گفت: امروز در 
صنعت دفاعی بیش از ۹۰ درصد نیاز دفاعی کشــور را تأمین می کنیم؛ 
البته در این رابطه بیش از ۶۰ درصد محصولات ما برای کسانی است که 

باید برای استفاده از آن، مهارت لازم را داشته باشند.
وی افزود: از ســوی دیگر بیش از ۵۰ درصد کاربران، ســربازان هستند 
که باید آموزش های لازم را به آن ها ارائه دهیم و این خود نوعی آموزش 
مهارتی است؛ اما در وزارت دفاع چندین کارگاه و صنعت بزرگ دفاعی 
در ۱۶ استان کشور داریم که سربازان در این کارگاه ها پس از فرا گرفتن 
آموزش های لازم، گواهینامه مهارتی خود را از سازمان فنی و حرفه ای 
دریافت می کنند.سردار فرحی عنوان کرد: با بیش از شش هزار شرکت 
در ذیل وزارت صمــت همکاری داریم کــه از این تعداد هــزار و ۵۰۰ 
شرکت دانش بنیان هستند؛ در این شرکت ها سربازهایی فعالیت دارند 
که ۹۸ درصد آن ها بعد از سربازی، یا جذب این شرکت ها می شوند و یا 

خود شرکتی را تأسیس می کنند.
وی خاطرنشــان کرد: اگر نتوانیم محصول نو ارائــه کنیم، این منجر به 
غافلگیری ما می شود؛ لذا نباید به محصولات امروزمان دل خوش کنیم؛ 

چون در آینده به دیگران می بازیم.

یادداشت

تریبون

وزیرامور خارجه کشــورمان اظهارداشــت: قرار است 
آقایان جوزپ بــورل و انریکه مورا همزمــان با ورود ما 
به اردن ســفر کنند،اردن فرصت مناسبی است که ما 
بتوانیم این گفتگوها )مذاکرات رفع تحریم( را تکمیل 

کنیم.
حســین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان 
در حاشیه مجمع گفتگوی تهران در جمع خبرنگاران 
با اشاره به ســفر خود به اردن برای شرکت در نشست 
بغداد ۲ گفت: با اســتفاده از ایــن فرصت در خصوص 

چالش هــای منطقــه ای و بیــن المللی با رؤســای 
کشورهای منطقه که دعوت شــدند دیدگاه های خود 
را بیان خواهیم کرد.وی افزود: ما معتقد هســتیم که 
نشســت دوم عراق می تواند گام رو به جلو باشــد. پیام 
اصلی این نشســت متمرکز بر همکاری های منطقه ای 

بدون مداخله بیگانگان است.
وزیر امور خارجه کشــورمان تصریح کــرد: همواره از 
گفتگو و همکاری با کشــورهای منطقه از جمله حوزه 
خلیج فارس استقبال کردیم. گفتگوهای ما با عربستان 

سعودی در مسیر قبلی خودش تداوم پیدا خواهد کرد. 
در مســیر دیپلماسی رســمی آمادگی داریم هر زمان 
که طرف سعودی ها آماده باشــد نسبت به بازگشت به 
روابط با حالت طبیعی و بازگشایی سفارتخانه ها اقدام 

شود.
وی افزود: این طرف ســعودی اســت که باید تصمیم 
بگیرد چگونــه رویکرد ســازنده در قبــال جمهوری 

اسلامی ایران را دنبال خواهد کرد.
وزیر امور خارجه کشــورمان تاکید کــرد: این طرف 

سعودی اســت که باید تصمیم بگیرد چگونه رویکرد 
سازنده در قبال جمهوری اسلامی ایران دنبال خواهد 

کرد.
وی همچنین با اشــاره به مذاکرات برجامی گفت: قرار 
اســت آقای جوزپ بورل و انریکه مورا همزمان با ورود 
ما به اردن سفر کنند، و تماس ها و گفتگوهای همکارم 
آقای باقری و تماس من با آقــای بورل به طور جدی در 
جریان است. اردن فرصت مناسبی است که ما بتوانیم 

این گفتگوها را تکمیل کنیم.

وزیر

طیبه بیــات  معاون اول رئیــس جمهور 
گفت: نیروی محرکه اقتصاد و حل مســائل 
کشور مردم هستند و باید همدلانه رو به جلو 
حرکت کرده و تمام مشکلات را حل کنیم.

محمد مخبر معــاون اول رئیس جمهور در 
همایش بیمه ســلامت و پزشــک خانواده 
در ۲۰۲۰ محله کمتر برخــوردار با رویکرد 
اجتمــاع محور کــه در ســالن اجتماعات 
بیمارستان قلب شهید رجایی برگزار شد، با 
اشــاره به روحیه و رویکرد مدیریت جهادی 
در اوایل پیروزی انقلاب اســلامی و هشت 
ســال دفاع مقــدس، گفت: اجــرای طرح 
توانمندسازی محلات کم برخوردار با کمک 
جوانان و مردم از ایده تــا اجرای آن یک کار 
جهادی مبتکرانه بود که بــر روی تمام این 
اقدامات با حضــور مردم از هــر محله فکر، 
برنامه ریزی و ســازماندهی بزرگی صورت 
پذیرفت و باید با ســرعت و قوت ادامه پیدا 

کند.
وی اجرای این طرح را یکی از مصادیق مهم 
حرکت عدالــت محور، جهــادی و مردمی 
دانســت و افزود: اگر این طرح بنــا بود در 
سازمان و یا یک ســاختار اداری انجام شود، 
اجرای این حجــم از خدمــات اجتماعی، 
توانمندسازی، اشتغال، سلامت و مسکن در 
این ابعاد وسیع در سرتاســر کشور با وجود 
دیوانسالاری و برخی سازوکارهای دولتی با 

چالش ها و مشکلات زیاد مواجه می شد.
معاون اول رئیــس جمهور بــا قدردانی از 
دست اندرکاران اجرای طرح توانمندسازی 
محلات کم برخــوردار تصریح کرد: دولت با 
تمام توان از این طرح پشــتیبانی می کند و 
از نظر مــادی، معنــوی و حاکمیتی از هیچ 

کمکی فروگذار نخواهد کرد.
مخبر در بخــش دیگری از ســخنان خود 
با بیان اینکــه وجه تمایز نظــام جمهوری 
اســلامی ایران با ســایر حکومت ها جهت 
گیری عدالت محور و تحقق شــعار عدالت 
است، تصریح کرد: خدمات نظام جمهوری 
اســلامی در طول ۴۰ سال گذشــته بسیار 
گسترده اســت تا جایی که پیش از پیروزی 
انقلاب در یک شــهر ۲۰۰ هزار نفری چند 
پزشــک خارجی با کمترین تحصیلات به 
مردم خدمات می دادنــد اما پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی شبکه بزرگ بهداشت کشور 
در کنار خدماتی همانند آب، برق و جاده در 
سرتاسر کشور بویژه مناطق محروم اجرایی 

و عملیاتی شده است.
وی با تاکید بر اینکه با هر یک از نعمت های 
خــدادادی در ایــران می توان بــه راحتی 
کشــور را اداره کرد، افزود: باید ظرفیت ها و 
مزیت های کشور را به دست مردم بسپاریم 
تا در حوزه مســائل و اصلاحــات اقتصادی 
کشور هر چه ســریع تر به سرمنزل مقصود 

برســیم. نیروی محرکــه اقتصــاد و حل 
مشــکلات کشــور خود مردم هســتند و 
چنانچه همه بتوانیــم همدلانه، متحد و در 
یک مسیر رو به جلو حرکت کنیم، مسائل و 

مشکلات به تدریج حل خواهد شد.
معاون اول رئیس جمهور خاطرنشان کرد: 
علی رغم توطئه های دشمنان و رسانه های 
معانــد دولت ســیزدهم گام های بســیار 
بزرگی در زمینه معیشت، اشتغال، سلامت 
و مســکن برداشته اســت که جزو اهداف و 
راهبردهــای جدی دولت در زمــان آغاز به 
کار بود و امروز پس از ۱۵ مــاه یک کارنامه 
قابل ارائه از خدمات یک سال و نیم گذشته 

وجود دارد.
مخبر با برشمردن خدمات دولت در زمینه 
بهداشــت و طرح مســکن ادامه داد: شبکه 

بهداشت کشــور ما در دنیا کم نظیر است تا 
جایی که در دورترین نقاط ایران خانه های 
بهداشت فعال هستند و این شبکه بهداشت 
در دوران شیوع کرونا کمک های بزرگی به 

کشور کردند.
وی با گرامیداشت یاد و خاطره و تلاش های 
مهندس رستم قاســمی برای اجرای طرح 
ســاخت چهار میلیــون واحد مســکونی 
در دولت ســیزدهم افزود: طرح ســاخت 
۴ میلیون واحد مســکونی در دولت با قوت 
ادامه دارد و زمین و مجوز برای یک میلیون 
و چهارصد هــزار واحد مســکونی در طول 
چند ماه گذشته آماده شده که در این میان 
۵۰۰ هزار واحد مسکونی برای مددجویان 
کمیته امداد و بهزیســتی و ۲۰۰ هزار خانه 

روستایی هم در نظر گرفته شده است.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به سخنان 
مقام معظم رهبری مبنی بر اینکه دشمنان 
از پیشــرفت کشــور هراس بــه دل دارند، 
افزود: در زمینه اشــتغالزایی نیز نزدیک به 
۲۰۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی بر روی مزیت های کشــور در حال 

برنامه ریزی و اجرا است.
مخبر با اشــاره به عملیــات و جنگ روانی 
دشــمنان در زمینه های اقتصادی کشور 
تاکید کرد: تــورم کنونی در کشــورهای 
غربــی در دهه هــای گذشــته ســابقه 

نداشــته اســت و در یک بحران اقتصادی 
فروشــگاه های ایــن کشــورها بــا چنان 
کمبــودی مواجه شــد که مــردم به این 
فروشــگاه ها هجوم می بردند اما در ایران 
این بالندگــی وجــود دارد که بــا وجود 
بحران هــای جهانــی اقتصــاد و علیرغم 
اجــرای موفقیــت آمیز طرح حــذف ارز 
ترجیحــی؛ اما هیچ فروشــگاهی با کمبود 

کالا مواجه نشد.
معاون اول رئیس جمهــور در این همایش 
با گرامیداشــت یاد و خاطره شهدای مدافع 
ســلامت به ویــژه در دوران شــیوع کرونا 
تصریح کــرد: باید خدمات و حماســه های 
مردم، پرســتاران و کادر بهداشت و سلامت 
در دوران شیوع کرونا برای نسل های کنونی 

و آینده به خوبی منعکس شود.
در این مراســم بهــرام عین اللهــی وزیر 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، ناصحی 
رئیس سازمان بیمه ســلامت ایران و علی 
آقامحمدی رئیس ســتاد توانمند ســازی 
محلات کــم برخــوردار نیز در ســخنانی 
اقدامات صورت گرفتــه در محلات مذکور 
را تشریح کردند.همچنین در این مراسم با 
حضور معاون اول رئیــس جمهور و اهدای 
لوح تقدیر از فعالان و سازمان های فعال در 
طرح توانمند ســازی محلات کم برخوردار 

قدردانی شد.

ح کرد؛  ادامه مذاکرات رفع تحریم ها در اردن امیرعبداللهیان مطر

خریدار   ریاست شــورای راهبردی روابط 
خارجی گفت: ایران آمادگی بازگشــت به 
تعهدات برجامی را دارد و مشکلات بسیاری 
تاکنون حل شــده و فقط موضوع پادمانی 
مانده و امیدواریم در ســفر کارشناسان این 

موضوعات حل شود.
 کمال خرازی، وزیر اســبق امورخارجه در 
ســومین مجمع گفت وگوی تهران با اشاره 
به اینکه امیدوارم این نشست موجب کشف 
حقیقت و گفتگــو درباره مســائل منطقه 
خاورمیانه شــود، خطاب به مهمانان گفت: 
شــما پیش از رســیدن به تهران ادراکات 
دیگری از تهران داشتید و تصور می کردید 
که تهــران صحنه جنــگ و اغتشــاش و 

درگیری است.
وی در بررســی دلایــل ایجاد ایــن ادراک 
گفت: دلیــل این ادراک بمبــاران خبری و 
سازمانی است که دســتگاه های اطلاعاتی 
غرب بــه بهانه های مختلف علیــه ایران به 
وجود آورده اند. در کنار این بمباران خبری 
رســانه های جمعــی غرب و شــبکه های 
اجتماعی تحت نفــوذ، بیگانــگان با ورود 
اســلحه به ایران از نقاط مرزی، سازماندهی 
نیروهای تروریســتی در خارج و وارد کردن 
آن ها به ایران، اغتشاشات را کشور به وجود 

آوردند.
خرازی بــا تاکید بر اینکــه اعتراض حق هر 
شهروندی است و ایرانیان هم از این حق باید 
برخوردار باشند، گفت: اعتراض با اغتشاش 
تفاوت دارد و هیــچ حکومتی اجازه به خطر 
افتادن امنیت کشــورش را نمی دهد بلکه 
با اقتدار جلوی اغتشــاش را هــم می گیرد. 
در اروپــا و آمریــکا هــم نحوه برخــورد با 

اغتشاشگران مشخص است.

جنگ هیبریدی علیه ایران از قبل 
طراحی شده بود، فوت خانم امینی 

جرقه اغتشاشات بود
روابــط  راهبــردی  شــورای  ریاســت 
خارجی موضوع اغتشــاش در ایران را یک 
مسئله صرفا داخلی ندانست و گفت: مشکل 
فقط ناشی از مشــکلات معیشتی حاصل از 
تحریم نبود بلکه جنگ هیبریدی علیه ایران 
بــه راه افتاد که در آن هم سیســتم خبری، 
هم عملیات تروریســتی و هم دستگاه های 
سیاســی و اطلاعاتی کشــورها خارجی در 
آن درگیر بودندو این جنگ از قبل طراحی 
شده و منتظر جرقه بود که فوت خانم مهسا 

امینی این بهانه را به آنها داد.
وی افزود: ایــن جنگ شــامل همه اضلاع 
نظامی، سیاســی خبــری و اجتماعی بوده 
و تخریــب افکار عمومــی از وجهه های این 

جنــگ هیبریدی اســت که بــه آن جنگ 
شناختی می گویند که تغییر ذهنیت مردم 
یک کشــور نســبت به جامعه، حکومت و 

کشور خود است.
خرازی با بیان اینکه ناتو و دیگر ارتش ها در 
حال افزودن عرصــه جدید به مفهوم جنگ 
هســتند، گفت: عرصه ذهن به عرصه های 
جنگ اضافه شــده و در پی راه هــای تاثیر 
گــذاری و تخریــب ذهن مردم هســتند و 
جنگ شناختی را هم به عرصه جنگ اضافه 

کرده اند تا شناخت انسان ها تخریب شود.
مشاور مقام معظم رهبری موضوع هسته ای 
را از مســائل درگیر منطقه دانست و گفت: 
پس از آنکه به همت دانشــمندان ایرانی به 
تکنولوژی هســته ای دســت پیدا کردیم، 
زمانی بود که طرف های اروپایی حتی با ۱۵ 
سانتریفیوژ هم موافقت نمی کردند و در پی 
تضمین عینی از ایران بــه منظور نرفتن به 
سمت سلاح هسته ای بودند که این تضمین 

عینی نداشتن غنی سازی بود.
وی ادامــه داد: بــا مقاومت ایــران و همت 
دانشــمندان اکنون ۱۹ هزار ســانتریفیوژ 
را در چرخش داریم و آنهــا ناچار به مذاکره 
برای حل مسئله هسته ای ایران شدند اما با 
امضای برجام هم تعهدات غربی ها اجرا نشد 

و در نهایت هم آمریکا از آن خارج شد.

ایران قصد ساخت سلاح هسته ای
 را ندارد

خرازی با اشــاره به اینکه ما امروز از توانایی 
لازم هســته ای برخورداریم امــا درصدد 
تولید بمب نیستیم، تاکید کرد: ایران قصد 

ساخت سلاح هسته ای را ندارد.
ریاست شورای راهبردی روابط خارجی در 
پاســخ به این پرســش که چرا ایران بمب 
اتم تولید نمی کند، توضیــح داد: اولا از نظر 
اعتقادی تولید بمب را حــرام می دانیم و از 
نظر راهبردی هم آن را راهگشــا نمی دانیم، 
بــرای اینکــه اگر ایران به ســمت ســلاح 
هســته ای حرکت کند در منطقه مســابقه 
هســته ای آغاز می شــود. ما دهه هاســت 
خواهــان منطقــه ای عاری از ســلاح های 
هسته ای هستیم و معتقدیم که سلاح های 
هسته ای اســرائیل هم باید نابوده شده و به 
پادمان بپیوندد.خرازی با بیان اینکه سلاح 
هســته ای را الزاما مولفه امنیت نمی دانیم، 
گفت: داشتن فناوری هسته ای بازدارنده و 

نشان دهنده توانایی ماست.
وی تصریح کرد: ایران آمادگی بازگشــت به 
تعهدات برجامی را دارد و مشکلات بسیاری 
تاکنون حل شــده و فقط موضوع پادمانی 
مانده و امیدواریم در ســفر کارشناسان این 

موضوعات حل شود.
خرازی با بیان اینکه  توسعه نیاز به همکاری 
کشــورهای منطقه دارد، گفت: جمهوری 
اســلامی مخالف دخالت سیاسی و نظامی 
بیگانــگان و باج دهــی برخی کشــورها به 
قدرت های جهانی است. ســرمایه گذاری 
همه کشورهایی که دارای  فناوری، سرمایه 
و اقتصاد بالاتری هســتند، مورد تایید است 
اما نباید در مســائل منطقه دخالت شــود، 
منطقه احتیاج به گفتگو دارد و کشــورها با 
این گفتگو باید مشکلات خود را حل کنند. 

روابــط  راهبــردی  شــورای  ریاســت 

خارجیتصریح کرد: ایــران به گفتگو اعتقاد 
دارد، خواهان صلح اســت و از ۲۰۰ ســال 
گذشته به کشوری حمله و تجاوز نکرده و با 

آن مخالفت است . 
وزیر اسبق وزات امورخارجه افزود: طبیعی 
است که به کشــورها و ملت های بیدار شده 
کمک کنیم و هر جا که از ما خواسته شود در 

راه استیفای حقوق ملت ها ورود کنیم. 
وی شــرط موفقیت گفتگو را عدم تجاوز و 
دخالت بیگانگان دانســت و گفــت: ایران 
آماده ایجــاد زمینه بــرای گفت وگو میان 

کشورهای منطقه است. 

ورود چین به مسائل تمامیت ارضی 
ایران خطا بود،گرچه سعی کردند 

جبران کنند
ریاست شورای راهبردی روابط خارجی با 
اشــاره به دیدار اخیر رئیس جمهور چین، 
از منطقه گفت: از ایــن دیدارها که منجر به 
توسعه منطقه می شــود، استقبال می کنیم 
اما ورود بــه مباحثات سیاســی و تمامیت 
ارضی ایران  بود و گرچه سعی کردند جبران 
کنند اما این خطا به مثابه این بود که ما هم 
درباره وضعیت تایوان کــه جز خاک چین 
اســت اظهارنظری کنیم که برای آنها قابل 
قبول نخواهد بــود. وی ابراز امیدواری کرد 
چینن خطاهایی تکرار نشده و جبران شود. 

جنگ اوکراین باید هر چه زودتر
 از طریق گفتگو پایان پذیرد

خرازی درباره جنــگ اوکراین هم گفت: از 
ابتدا مخالف این درگیری بودیم اما مشاهده 

می کردیم که غرب در تلاش بود تا دو کشور 
را به جنگ بکشــاند و حرکت نیروهای ناتو 
روســیه را وادار به واکنش کرد. ما جنگ و 
خسارات آن را تجربه کردیم و می دانیم که 
جنگ امر مطلوبی نیست. درگیری اوکراین 
هم باید از طریق گفتگو پایان پذیرد و ایران 

آماده ایجاد زمینه برای این گفتگوهاست. 
وزیر اسبق امور خارجه با اشاره به مشکلات 
عراق هم گفت: عراق در ســال های گذشته 
بــا مصیبت هــا و نابســامانی های زیادی 
روبرو بود، برای دولت جدیــد عراق آروزی 
موفقیت کرده و  امیدواریم در مسیر مقابله 
با تروریسم و توسعه عراق موفق شود. ایران 
هم مانند همیشه که در کنار این کشور بوده 
و جان های عزیزی مانند شهید سلیمانی را 
هم در این مســیر تقدیم کرده، آماده کمک 

به دولت بغداد است. 
خرازی دربــاره معضلات افغانســتان هم 
گفت:  افغانستان همسایه ایران بوده و تاثیر 
زیادی بر امنیت مــا دارد.همواره به طالبان 
توصیه کردیم که با تروریسم مبارزه کرده و 
از ورود نیروهای بیگانه به خاک این کشــور 
بــه بهانه هــای مختلف جلوگیــری کنند 
و حکومت فراگیر بــا حضور همــه اقوام و 

مذاهب تشکیل دهند.
وی تاکید کرد: یک قوم نمی تواند بر کشــور 
چند قومــی و مذهبــی حکومــت کند و 
امیدواریم که رهبــران طالبان با این نگاه به 
آینده توجه کنند و ایــران هم آماده کمک 
برای ایجاد صلح و ثبات پایدار در این کشور 

است. 
 TDF( ســومین مجمع گفتگوی تهــران 
۲۰۲۲( روزدوشــنبه ۲۸ آذر در مرکــز 
مطالعات سیاسی و بین المللی وزارت امور 

خارجه برگزار شد. 
حســین امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه 
و مقامات سیاســی شــماری از کشورهای 
همســایه، منطقــه و جهان از ســخنرانان 

نشست آغازی مجمع هستند. 
»سیاســت همســایگی جمهوری اسلامی 
ایــران، رهیافتــی بــه دوســتی و اعتماد 
ســازی« مهم ترین محور مجمع امســال 
اســت و نزدیک به 7۰ نفر از ۳۶ کشــور از 
میان مقامات سیاســی، مدیران اندیشکده 
ها و موسسه های پژوهشی، اندیشمندان و 

پژوهشگران حضور خواهند داشت. 
دور اول و دوم مجمــع گفتگــوی تهــران 
سال های ۱۳۹۸ و ۱۳۹۹ برگزار شد و نقش 
برجسته ای در گردهمایی و تعامل مقامات 
سیاســی و اندیشــمندان حوزه مطالعات 
بین المللــی و منطقــه ای بویــژه در حوزه 

منطقه غرب آسیا داشت.
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رئیس سازمان هواپیمایی:
ودی خ جدید بهای بلیت هواپیما به ز  نر

 نهایی می شود
 رییس سازمان هواپیمایی از بررســی بهای جدید قیمت بلیت هواپیما 
به دلیل افزایش نرخ دلار و دستمزد خبر داد و گفت: تا تعداد هواپیماها 

به ۵۵۰ فروند نرسد تعادل بین عرضه و تقاضا ایجاد نخواهد شد.
»محمد محمدی بخش« در نشســت خبری که در محل نمایشــگاه 
حمل و نقل برگزار شــد، اظهار کرد: هواپیماهایی که قابلیت بازگشت 
به چرخه پرواز دارند، با اجــرای یک برنامه راهبردی بــه چرخه پرواز 

بازگشتند.
رییس ســازمان هواپیمایی بیان کــرد: از ۹۵ هواپیمای در ســال ۹۸ 
اکنون به ۱7۵ فروند هواپیمای فعال رسیدیم؛ همچنین هم اکنون ۱۱ 

هواپیمای کارگو داریم.
وی ادامه داد: برنامه خرید هواپیمای نو و دســت دوم دنبال می شود که 
به میزان ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز داریم و تا به این تعداد هواپیما نرسیم 

عرضه و تقاضا به تعادل نخواهد نرسید.
محمدی بخش گفت: به زودی درباره ســاخت هواپیما در اصفهان یک 
نشست خبری برگزار خواهیم کرد و دســتاوردهای ایران در این زمینه 
اعلام خواهد شد.رییس ســازمان هواپیمایی افزود: هواپیمای بومی در 
سه نوع ساخته خواهد شــد. هم اکنون روی پلتفرم و طراحی جدید در 
حال تمرکز هستیم. اطلاع رســانی در خصوص پیشرفت برنامه ساخت 
هواپیما توسط کنسرسیومی انجام می شــود که کار را در دست دارد و 

به زودی در یک کنفرانس خبری اعلام کرد.
وی تاکید کرد: طراحی و نیازســنجی ســاخت هواپیمای ایرانی انجام 
شده و این هواپیما یک پلتفرم اولیه ایران ۱۴۰ داشته که به »سیمرغ« 
تبدیل شــده اســت.به گفته محمدی بخش، هواپیمای مســافربری 

سیمرغ 7۵ نفره و طول آن از هواپیمای ایران ۱۴۰ بلندتر است.
رییس ســازمان هواپیمایی درباره اینکه آیا ایــران هواپیمای ۱۴۰ را 
ساخت خود می داند، گفت: کارخانه هواپیماســازی هسا در ایران این 
ماموریت را برعهده دارد. پلتفرم اولیــه هواپیمای ۱۴۰ بود و با توجه به 
قطع همکاری با اوکراین این مسیر را ادامه خواهیم داد. ما این هواپیما را 
ساخت خود می دانیم و در همکاری مشترک با سایر کشورها این مسیر 
را ادامه خواهیم داد و بعد از اینکه گواهینامه پرواز را صادر شــود مردم 

نسبت به پرواز این هواپیمای ساخت داخل مطمئن خواهند شد.

وی درباره تغییر بهای بلیت هواپیما تا پایان ســال نیز اظهار کرد: نرخ 
بلیت هواپیما بر اساس قانون پنجم مشمول شناورسازی بود که به دلیل 
کرونا متوقف شــد. دی ســال قبل قیمت های جدید اعمال شد و از آن 
زمان به بعد به صورت رســمی افزایش قیمت نداشــتیم؛ اما با توجه به 
افزایش نرخ دلار و افزایش حقوق و دســتمزد، شرکت های هواپیمایی 
درخواســت افزایش قیمت را دارنــد که به محض تصویب در ســایت 

سازمان بارگذاری خواهد شد.
محمدی بخش همچنین درباره اختصاص سوخت به هواپیماها با نرخ 
۶۰۰ تومان، گفت: ســهم هر ایرلاین از قیمت گذاری جدید ســوخت 
هواپیما در کارگروهی در کمیسیون اقتصادی دولت مشخص شده که 

اعلام خواهد شد.

 احتمال واریز سود سهام عدالت همزمان 
با شب یلدا

اگر شرکت ها ســود خود را واریز کنند احتمال واریز سود سهام عدالت 
در روز چهارشنبه زیاد اســت.یک منبع آگاه گفت: احتمال واریز سود 

سهام در ۳۰ آذر )شب یلدا( وجود دارد.
به گفته او ،اگر تا آخر وقت امروز چند شــرکت باقــی مانده پول خود را 
واریز کنند فردا و پس فردا اقدامات لازم انجام می شود تا روز چهارشنبه 
این سود واریز شــود.او می گوید: مهم ترین شرکتی که باید سود خود را 
واریز کند شــرکت فولاد است که روز گذشــته رایزنی هایی برای واریز 

سود این شرکت انجام شده است.
لازم به ذکر اســت که واریز سود ســهام عدالت بســتگی به واریز سود 

شرکت ها دارد.

۱۰۹۸ شرکت  دانش بنیان مشمول معافیت 
مالیاتی شدند

رییس کل سازمان امور مالیاتی کشور فهرست اطلاعات یک هزار و ۹۸ 
شرکت و مؤسسه دانش بنیان مشــمول معافیت مالیاتی در سال مالی 

۱۴۰۰ را جهت اجرا به ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور ابلاغ کرد.
در نامه داود منظور خطاب به ادارات کل امور مالیاتی سراســر کشــور 
آمده اســت: به پیوســت تصویــر نامــه شــماره ۹۲۶۲۴/۱۱ مورخ  
۱۴۰۱/۸/۱۹معــاون محترم علمــی، فنــاوری و اقتصاددانش بنیان 
رییس جمهــور منظم به اطلاعات یک هزار و ۹۸ شــرکت و مؤسســه 
دانش بنیان مورد تأییــد کارگروه موضوع مــاده )۴( آیین نامه اجرایی 
قانون حمایت از شرکت ها و مؤسســه های دانش بنیان و تجاری سازی 
نوآوری ها و اختراعات برای ســال ۱۴۰۰ برای اطــلاع و بهره برداری 

ارسال می شود.
لازم به ذکر است مصادیق فعالیت های دانش بنیان مربوط به شرکت ها 
و مؤسسه های مذکور در ســامانه سنیم این ســازمان بارگذاری شده 

است.

مدیرعامل سازمان فروش اموال تملیکی:
وی خارجی برنده شدند اما تحویل نگرفتند! خودر

مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فــروش اموال تملیکــی از مراجعه 
نکردن برخی برندگان مزایده خودروهای خارجی برای تحویل گرفتن 

خودروها خبر داد.
عبدالمجید اجتهادی به این ســوال که آیا همه خودروهای خارجی که 
به مزایده گذاشته شده بودند تعیین تکلیف شــدند یا خیر، پاسخ داد: 
همه خودروها تعیین تکلیف نشده اند؛ زیرا برخی برندگان مزایده برای 
بردن خودروها اقدام نکردند و به همین دلیل حدود ۳۸ دستگاه خودرو 

هنوز در انبارها مانده است.
وی تاکیــد کرد: درواقــع این خودروهــا در مزایده فــروش رفتند اما 
برنده مزایده بــه هر دلیلی خرید خود را نهایی نکــرده و به همین دلیل 
ضمانت نامه اش حذف شــده اســت. بنابراین این خودروها دوباره در 

دی ماه به مزایده گذاشته می شود.
بر اساس این گزارش، سرانجام خودروهای خارجی دپو شده در گمرک 
به مزایده رســید و در این راســتا ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی تاکنون اقدام به برگزاری ســه دوره مزایده خودرو کرده است. 
در دور نخست  ۱۰۴۰ دســتگاه را به مزایده گذاشت که از این تعداد 7۶ 
دستگاه به فروش نرفت و باعث شــد دور دوم مزایده نیز برگزار شود. در 

دور سوم نیز ۳۸ دستگاه خودروی سواری به مزایده گذاشته شد.

بازار

رییس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور بــا تاکید بر 
مطالبه عمومی جامعه در خصــوص برخورد قاطعانه 
و بدون مماشــات با هر نوع فســاد و تخلــف گفت: با 
پیگیری قضایی سازمان امور مالیاتی کشور، سه متهم 
همدســت فرار مالیاتی، مجرم مالیاتی شناخته شده و 

به حبس محکوم شدند.
به گزارش ســازمان مالیاتی، داود منظــور با تأکید بر 
اینکه سلامت اداری و مقابله با پدیده فرار مالیاتی علاوه 
بر اینکه موجب اعتمادســازی عرصه مالیات ستانی و 
بهبود وجهه خدمات ارزشمند اکثریت کارکنان خدوم 
ســازمان می شــود، از رویکردهای اصلی این سازمان 
در دوره تحول آفرینی قلمداد می شــود افزود: سازمان 
مالیاتی بر اســاس سیاســت های جدیــد علیه برخی 
اشــخاص که با نحوه فعالیت خود موجبات خدشه دار 
شدن چهره نظام مالیاتی و فرار مالیاتی خود و دیگران و 

همچنین معوق مانــدن و یا اخلال در وصول 
مالیــات را فراهــم کرده اند، اقــدام به طرح 
شکایت در مراجع قضایی کرده و مجدانه این 

موضوع را پیگیری می کند.
وی با اشــاره به ضــرورت افزایــش اعتماد 
عمومی به سلامت نظام مالیاتی و پاسداشت 
خدمات ارزنــده کارکنان خدوم ســازمان 

بیان کرد: یکی از پرونده های اخیر فــرار مالیاتی که با 
پیگیری های حقوقی و قضایی مســتمر این ســازمان 
منجر به صــدور دادنامــه محکومیت کیفری شــد و 
پرونده های فرار مالیاتی این متهمین که اقدام به ارائه 
فاکتورهای صــوری و گواهینامه های مجعول ثبت نام 
در نظام مالیات بر ارزش افزوده به اشــخاص می کردند 
در مراجــع قضایی صالحه مطــرح و نهایتــاً پرونده با 
اتهام اخلال در نظام اقتصــادی از طریق فرار مالیاتی، 

در شــعبه ۱۰۶۳ دادگاه کیفری دو مجتمع 
قضایی امور اقتصادی تهران منجر به صدور 
رأی و مجازات هــای متعدد بــرای متهمین 

پرونده شد.
رییس ســازمان امور مالیاتــی در خصوص 
جزئیــات احکام صادره گفــت: متهم اول به 
تحمل دو ســال و نیم حبــس تعزیری بابت 
ارتکاب یازده مورد جعل اوراق و مهرهای شرکت های 
غیردولتــی و تحمل دو ســال و نیم حبــس تعزیری 
بابت دو مورد معاونــت در اســتفاده از اوراق مجعول 
شرکت های غیردولتی با قابلیت اجرای مجازات اشد، 
متهم دوم به تحمل دو ســال حبــس تعزیری بابت دو 
مورداستفاده از اسناد مجعول شرکت های غیردولتی 
و تحمل هفت ماه و نیم حبس تعزیری بابت چهار مورد 
معاونت در استفاده از اســناد مجعول با قابلیت اجرای 

مجازات اشــد و متهم ســوم به تحمل دو ســال و نیم 
حبس تعزیری بابت اســتفاده متعدد از اسناد مجعول 
شــرکت  های غیردولتی و تحمل دو سال حبس بابت 
بزه مالیاتی با قابلیــت اجرای مجازات اشــد محکوم 
شــدند.وی با تأکید بر اینکه همکاران ســازمان امور 
مالیاتی جــزء بهترین و مؤثرتریــن کارکنان دولت در 
جبهه اقتصادی هستند افزود: اراده نظام مالیاتی بر این 
اســت تا با برنامه ریزی های لازم و تقویت سازوکارهای 
نظارتی، زمینه های بروز هرگونه تخلف را از میان برده 
و با برخورد قاطع بــا متخلفان به مطالبه عمومی جهت 

مبارزه با فساد و فرار مالیاتی پاسخ دهد.
منظور از مراجع قضایی امور اقتصادی تهران، ضابطین 
قضایی مربوطه و کلیه مراجعی که در به نتیجه رساندن 
این پرونده با ســازمان امور مالیاتی کشــور همکاری 

داشته اند، قدردانی کرد.

یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه آینده مثبتی 
برای بازار ســهام پیش بینی می شــود، گفــت: بازار 
ســرمایه با توجه به عقب ماندگی که نسبت به افزایش 
قیمت ارز و تورم داشــته، شاخص بورس می تواند رشد 

کند و این فنر آزاد خواهد شد.
»حسین احمدی« به نوســانات اخیر معاملات بورس 

اشــاره کرد و افزود: در چند هفته گذشته شاهد وجود 
برخی حمایت ها از ســوی دولت برای بهبود وضعیت 
بازار ســرمایه و کاهش نوســانات این بازار بودیم که 
توانســت تا حدودی در تغییر مســیر شاخص بورس 

اثرگذار باشد.
وی استفاده از بسته حمایتی را نخســتین اقدام برای 

تغییر مســیر بازار عنوان کرد و گفت: بیمه سبد سهام، 
حمایت صندوق تثبیت بازار از بــورس و نیز راه اندازی 
صندوق تضمین اصل سرمایه از جمله اقداماتی بود که 
نشان داد سازمان بورس، سهامدارانی را که طی ۲ سال 
گذشته متحمل زیان های سنگین شــده بودند، را به 
حال خود رها نکرده و به فکر حمایت از این سهامداران 

است.
احمدی اظهار داشت: طی چند هفته گذشته شاهد اثر 
مثبت اقدامات سازمان بورس بودیم و در ۲ هفته اخیر 
بازار وضعیت خوبی را در مقایسه با ماه های اخیر تجربه 
کردیم، اما نمی توان اعلام کرد که معاملات بازار در این 

مدت سراسر مثبت بوده است.

مالیات

بورس

خریدار  وزیر امور اقتصــادی و دارایی در 
همایش تحول دیجیتال بانک و بیمه گفت: 
با وجود اینکه مبــادلات ارزی بیــن افراد 
کمتر از یک درصد حجم بازار ارز اســت، اما 
سفته بازان و دلالان با استفاده از شبکه های 
مجازی بــه بــازار ارز هجــوم می آورند و 

قیمت سازی می کنند.
 چشم انداز تحول دیجیتال مانند موجی در 
دنیا به راه افتاده است و در این بین در کشور 
ما نیز تحولاتــی در این خصــوص در حال 
انجام است. این تحول در حوزه هایی مانند 
مالیات و حتی بانک قابل مشــاهده است و 
احتمالاً در آینده نزدیک تأثیر بیشــتری از 

آن در زندگی مردم مشاهده خواهد شد.
وزیر اقتصــاد و دارایــی با بیــان اینکه در 
بهره وری و عدالت امــروز در جهانی زندگی 
می کنیم که عرصه های عمومی آن و زیست 
اجتماعی مردم از انقــلاب دیجیتال متأثر 
شده اســت گفت: به نظر می رسد فراگیری 
کووید نفوذ اقتصاد دیجیتال را تسریع کرد. 
امروز پارادایم سنتی اقتصاد که با معیارهای 
دیگری شناخته می شد، متحول شده است، 
به طوری که همه مؤلفه های اقتصادی تغییر 
کرده است، این ما هســتیم که باید مواجهه 
خود را بــا این تحول تنظیــم کنیم پیش از 
آنکه این حوزه بخواهد خود را به ما تحمیل 

کند.
وی افــزود: در پیشــگامی حــوزه اقتصاد 
دیجیتال، بهره وری و عدالت را متحول شده 
می بینیم. برخی نگران بهــره وری و برخی 
عدالت هســتند که برای هــر دو مورد باید 
به اســتقبال تحول دیجیتال برویم. امروز 
می توانیــم خدماتــی را به صــورت برخط 

بــرای مــردم در مناطــق جغرافیایــی و 
طبقــات اجتماعی مختلــف فراهم کنیم، 
ایــن دسترســی های فراگیر پیــش از این 

امکان پذیر نبود.
وزیر اقتصاد تأکید کرد: مســئله دسترسی 
همه مردم بــه خدمــات به شــکل کاملًا 
غیرحضوری در حال تحقق است. براساس 
مصوبه شــورای عالی مبارزه با پولشــویی 
این امکان فراهم شــد تا افتتاح حســاب ها 
نیز به شــکل غیرحضــوری انجام شــود. 
دسترسی به اطلاعات بانک ها و شرکت های 
زیرمجموعــه آنها به صــورت برخط وجود 
دارد، در نتیجه هم در لایه کسب وکار و هم 

در لایه نظــارت، ما متأثــر از فضای اقتصاد 
دیجیتال با فرصت هــای کم نظیری مواجه 
هســتیم. ســؤال این اســت؛ چرا سرعت 
تحولات در اقتصــاد دیجیتال آن قدری که 
به فناوری به ما اجازه می دهد نیســت؟ این 
مهم ترین مســئله اســت که باید در عرصه 
سیاســت گذاری نگــران آن بــود. جامعه 
براســاس نقطه عزیمت ۱۰ ســال پیش ما 
را قضــاوت نمی کند بلکه جایی اســت که 
امروز می توانیم باشــیم و نخبــگان انتظار 
دارند براساس شــرایط ایده آل عمل کنیم. 
دســتگاه های اجرایی در ایــن زمینه کند 
عمل می کنند، حتی مســئولان نظام مالی 

نسبت به این موضوع مقاومت می کنند.
خاندوزی ابراز کــرد: این امــکان را داریم 
بهره ورتر، عادلانه تر و شــفاف تر عمل کنیم 
امــا مقاومت هایــی در بدنــه بروکراتیک 
وجــود دارد، بــا رفع ایــن مانــع از نتایج 
هوشمندسازی و دیجیتالی شدن برخوردار 
خواهیم شــد. باید بــه این فکــر کنیم که 

چگونه می توان این مقاومت را از بین برد.
 حوزه صــدور مجوزها از جملــه مثالهای 
ایــن مقاومت اســت. مجموعــه مجلس و 
دولت به دنبال هوشمندســازی این حوزه 
هســتند، اما با وجود گذشت ۹ ماه امروز که 
اواخر آذر هستیم دو تا سه وزارتخانه و برخی 

دســتگاه های خارج از دولت در برابر قانون 
مجلس مقاومت می کننــد، در برخی موارد 
البته موفقیت هایی وجود داشته است، مثلًا 
در حوزه آرد و نان با استفاده از امکان تحول 
دیجیتال انجام شــد و حتی بــدون تغییر 
قیمت و ایجاد محدودیــت، دورریزها و فرار 
از مجاری رسمی را کنترل کردیم، با وجود 
این، مجموعــه نارضایتی از ســرعت نفوذ 
اقتصاد دیجیتال در ســازمان ها همچنان 

وجود دارد.
وی با اشاره به تهدیدهای اقتصاد دیجیتال 
گفت: واقعیت این اســت که ما با یک نبرد 
دیجیتال مواجه هســتیم، این گونه نیست 
که جلوی کشــتی های مــا را بگیرند بلکه 
در یک نبرد دیجیتال از طریق شناســایی 
تراکنش ها صرفاً سوار بر اطلاعات ردوبدل 
شدن دیتاها هستند، حتی در عرصه داخلی 
نیز با چالش مواجه هســتیم، در مســائل 
ارزی کشور شــبکه های جدید سفته بازان 
هجــوم می آورنــد و بــرای مقابله بــا این 
تهدیدهای دیجیتال و آفندی که در حوزه 
دیجیتال وجود دارد باید یک پدافند داشته 

باشیم. 
مسئله ما امروز در سبزه میدان و بازار بزرگ 
نیســت، این جنس از تهدید شــبانه روزی 
اســت و در مواجهه بــا تهدیــد عملکرد 
مناســبی نداریم، نتیجــه این اتفــاق نیز 
نوسانات نرخ ارز اســت که امروز شاهد آن 
هســتیم. در حوزه نظارتی امکانات بســیار 
بیشتری با تحول دیجیتال داریم اما در عین 
حال با تهدیدهای این حوزه مواجه هستیم 
که پاســخ بــه آن نیازمند یک ســازوکار 

هوشمند است.
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ود؟ شاخص بورس به کدام سمت می ر

 اقدامات دولت سیزدهم ترمز تورم را کشید

خ تورم در سال ۱۴۰۲ وند کاهشی نر تداوم ر
خریدار  کارشناس اقتصادی معتقد است 
چنانچــه اقدامات اصلاحی دولت شــتاب 
بگیرد ترمز تورم کشــیده می شــود و سال 

آینده تورم به کمتر از ۳۰ درصد می رسد.
»وحید شقاقی شــهری« درباره روند نرخ 
تورم و پیش بینی آن در ســال آینده اظهار 
داشت: نرخ تورم بلندمدت در کشور حدود 
۲۰ درصد بوده اســت؛ یعنی از سال ۱۳۱۶ 
تا ۱۴۰۰ میانگین تورم اقتصــاد ایران ۲۰ 
درصد بود که در پنج ســال اخیر میانگین 
تــورم اقتصاد ایــران به حــدود ۴۰ درصد 

رسیده است.
وی با بیان اینکه نرخ تورم مهم ترین متغیر 
اقتصادی اســت که بر تولید، قدرت خرید 
مردم و نــرخ ارز اثر می گــذارد، افزود: تورم 
همواره متاثر از عوامــل داخلی و بین المللی 
است.این کارشناس اقتصادی در خصوص 
عوامــل بین المللی توضیح داد: امســال در 
دوران پساکرونا و هم زمان با جنگ اوکراین 
و روسیه شاهد افزایش قیمت انرژی بودیم 
و در نتیجه بهای برخی از اقلام و مواد غذایی 
نیز رشــد یافت و تورم جهانــی را در اروپا، 
آمریکا، آسیای جنوب شرقی، ترکیه ایجاد 

کرد.

بخشی از تورم امسال به دلیل تورم 
جهانی است

شقاقی بیان کرد: در کشور ژاپن که ۲۰ سال 

تورم منفی یا صفر داشــت تورم ۲.۵ درصد 
رســید، در آمریکا که تورم حدود ۲ درصد 
بود به ۹.۵ افزایش یافــت. در اروپا هم نرخ 
تورم به بیش از ۸ درصد شــد و کشور ترکیه 
تورم بــه ۸۰ و در مقطعی بــه ۱۰۰ درصد 
رســید.وی تصریح کرد: با توجــه به اینکه 
برخی از اقلام و مواد غذایی کشــور وارداتی 
این افزایش نرخ تــورم جهانی بر اقتصاد نیز 
تاثیر داشت و بخشی از تورم ۱۴۰۱ منبعث 

از عوامل بین المللی است.
این کارشــناس اقتصادی در توضیح عوامل 
داخلی موثر بــر اقتصاد و نرخ تــورم اظهار 
داشــت: عوامل داخلی موثر بر نــرخ تورم 
ماندگاری بلندمــدت دارد و از دهه ۵۰ نیز 
بخشی از این عوامل شروع شــد و تا کنون 

اصلاح نشده است.

ناترازی بودجه  یکی از عوامل موثر
 بر نرخ تورم است

شــقاقی شــهری با بیان اینکــه ناترازی 
بودجه ای به عنوان یکــی از عوامل موثر بر 
نرخ تورم اســت، افزود: اقتصاد ایران در ۵۰ 
سال گذشــته کســری بودجه داشته و این 
کسری در ســال های اخیر شــدیدتر شده 
است و تحریم ها موجب شــده درآمدهای 
ارزی کاهــش یابــد و ناتــرازی بودجه ای 

آشکارتر شود.
وی گفت: دومین عامل موثر بــر نرخ تورم 

ناترازی بانکی اســت، زیرا ســاختار بانکی 
ما معیــوب هســتند و این ســاختار مولد 
و تشــدیدکننده ناتــرازی اســت. به دلیل 
ســاختار معیوب نظــام بانکی کــه درگیر 
فعالیت های غیربانکی همچون بنگاه داری، 
سرمایه گذاری مستقیم شــده و در نتیجه 
حداقــل ۵۰ درصــد دارایی نظــام بانکی 

منجمد و بلوکه شده است.
این کارشــناس اقتصــادی تاکیــد کرد: 
ناترازی سیســتم بانکی یکی از ریشه های 
خلق نقدینگــی اســت و در نهایت موجب 

تورم می شود.
شقاقی شهری اظهار داشــت: هر زمان که 
تحریم ها شــدت می گیرد موانعــی برای 
صادرات غیرنفتی ایجاد می شــود و کسری 
تجاری نیــز افزایش می یابد و این کســری 
ناترازی تجاری و در نهایت تورم را به دنبال 

دارد.وی در توضیح آخریــن عامل داخلی 
موثر بر نرخ تــورم گفت: شــکاف عرضه و 
تقاضای کل به دلیل اخلال در نظام تجاری 
و تولیــدی و توزیعی رخ می دهــد و مازاد 
تقاضا خواهیم داشت که در نتیجه آن تورم 

خواهیم داشت.
این اســتاد اقتصاد دانشــگاه بیان کرد: در 
مجموع باید گفت ناتــرازی بودجه، ناترازی 
بانکی، ناتــرازی تجاری و شــکاف عرضه و 
تقاضا علل بنیادین تــورم در اقتصاد ایران 
است و هر زمان که تحریم ها شدت می گیرد 
انتظــارات تورمی همچون بادی شــروع به 
وزیدن می کند و موجب شعله ور شدن تورم 

می شود.
شــقاقی شــهری تاکید کرد: تورم در سال 
آینده متاثــر از اقدامات دولــت در ماه های 
اخیــر اســت. بودجــه ۱۴۰۲ در این بین 
نقش مهمی دارد و اگر با کســری حداقلی 
واقع بینانه و مقاومی تصویب شود می تواند 
ایــن علامت را بــه اقتصاد بدهــد که تورم 

کنترل خواهد شد.
وی اضافه کرد: بحث دیگر اصلاحاتی است 
که وزارت اقتصاد و بانــک مرکزی در حوزه 
سیســتم بانکی شــروع کرده است هر چه 
انضباط نظام بانکی تقویت شــود و بتوانیم 
فعالیت های بنگاه داری سیســتم بانکی را 
متوقف کنیم و رشد بی رویه خلق نقدینگی 

را کنترل کنیم تورم نیز کنترل خواهد شد.

اقدامات مثبت بانک مرکزی در حوزه 
انضباط نظام بانکی

این کارشــناس اقتصادی معتقد اســت با 
فعال شدن دیپلماســی اقتصادی، توسعه 
روند صادرات غیرنفتــی و مقابله با واردات 
کالاهــای غیرضــروری کســری تجاری 
کاهش و تورم کنترل می شــود. در کنار آن 
باید دولت بتواند بین نظــام تولید، توزیع و 
واردات هماهنگــی برقرار کند تا شــکاف 

عرضه و تقاضا کاهش می یابد.
شقاقی شهری تاکید دارد که بانک مرکزی 
در حــوزه انضباط نظــام بانکــی اقدامات 

مثبتی انجام داده است و باید توسعه یابد.
وی تصریح کرد: با شتاب اقدامات اصلاحی 
دولت این نوید به اقتصاد داده می شــود که 
تورم به کمتر از ۳۰ درصد می رســد و تورم 
کمتــر از ۳۰ درصد در شــرایط تحریمی و 
تورم جهانی رقم مناسبی است البته باید به 
این نکته نیز توجه داشت که میانگین تورم 

بلندمدت در کشور ما ۳۰ درصد است.
این کارشــناس اقتصادی تاکیــد کرد: اگر 
دولت بــا جدیــت اقدامات را شــروع کند 
می تواند ترمز تورم را بکشــد نه اینکه تورم 
به سرعت حل می شــود؛ بلکه سرعت رشد 
آن کاهش می یابد. در دولت های گذشــته 
اصلاحات آغاز نشــده بــود و آنچه موجب 
تعدیل فشارهای تورمی بود فروکش کردن 

انتظارات تورمی بود.
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 رفع عمده گلوگاه های توسعه خودروهای برقی در کشور
وی ملی برقی تا پلاک گذاری یک سال  خودر

فاصله دارد
مدیر گروه توسعه فناوری های نوین خودروئی ســتاد توسعه فناوری 
های حوزه فضایی، حمل و نقل پیشــرفته گفــت: خودروهای برقی تا 
پلاک گذاری یک ســال فاصله دارند.دکتر سید شــهریار زینی گفت: 
تاکنون ستاد توسعه فناوری های حوزه فضایی و حمل و نقل پیشرفته 
در راستای ارتقاء و توسعه فناوری خودرو، اتوبوس و موتورسیکلت های 
برقی گام های موثری در احصاء فناوری، توســعه زیرســاخت آزمون و 

تدوین استانداردهای خاص خودروهای برقی برداشته است.
مدیر گروه توسعه فناوری های نوین خودروئی ســتاد توسعه فناوری 
های حوزه فضایی، حمل و نقل پیشــرفته معاونت علمــی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهــوری گفت: در حــال حاضر عمده 
گلوگاه های طراحی و تولید این نوع خودروها در کشور حل شده است و 
تمرکز اصلی معاونت علمی، حمایت از تجاری سازی و اخذ تائیدیه نوع 
و پلاک برای این نوع خودروهاست.وی با اشــاره به یکی از خودروهای 
برقی که توسط یک شرکت خودروسازی تولید شده، ادامه داد: در اولین 
بازدید کمیته فنی تاکســی های برقی وزارت کشور از این خودرو که با 
حمایت و همراهی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 

جمهوری تعریف و اجرائی شده نتایج مشخص بود.
به گفته مدیر گروه توســعه فناوری های نوین خودروئی ســتاد توسعه 
فناوری های حوزه فضایی، حمل و نقل پیشــرفته ، طراحی و ســاخت 
نمونه مهندســی این خودرو ماحصل فعالیت و اقدامات 7 شرکت دانش 
بنیان با محوریت یک شــرکت دانش بنیان بزرگتر بوده اســت.زینی با 
بیان اینکه حمایت از بومی سازی تمامی ماژول های هایتک این خودرو 
توسط معاونت علمی صورت گرفته است، گفت: موتور الکتریکی، باتری 
پک، درایو، VCU و سیســتم مدیریت حرارتی از جملــه قطعات این 
خودوری برقی است که نمونه B-sample آن توسط همین شرکتهای 
دانش بنیان ساخته شده است.وی درباره آخرین وضعیت این خودروی 
برقی گفت: در حال حاضر نمونه مهندســی این خودروی برقی ساخته 
شده و به صورت کلی می توان گفت یک سال با اخذ پلاک فاصله دارد به 

شرطی که سرمایه گذاری درستی صورت گیرد.
مدیر گروه توسعه فناوری های نوین خودروئی ســتاد توسعه فناوری 
های حوزه فضایی، حمل و نقل پیشــرفته ادامه داد: البته که بایســتی 
دقت داشته باشیم این یک سال از زمانی آغاز می شود که قرارداد فروش 
منعقد شــده و ارائه یارانه های خرید و یا مشوق های لازم از سوی دولت 
صورت پذیرد و در غیراینصورت زمانی بیشــتر بــرای اخذ تائیدیه نوع 

خودرو و پلاک متصور است.

عضو شورای عالی بورس:
و در بورس قیمت های ساختگی بازار  عرضه خودر

را حذف می کند
عضو شــورای عالی بورس با بیان اینکه بهترین راه برای تعیین قیمت 
عادلانه خودرو عرضه در بورس اســت، گفت: افزایــش عرضه خودرو 
در بورس کالا باعث حذف قیمت گذاری تصنعی و ســاختگی دلال ها 
می شــود و قیمت بازار روی تابلوی بورس کشف می شــود؛ زیرا تعداد 

عرضه ها و خریدارها در این بستر شفاف و واقعی است.

»غلامرضا مصباحی مقدم« به عرضه خودرو در بورس و کشــف قیمت 
این محصول از طریق بازار ســرمایه اشــاره کرد و اعلام کــرد: تجربه 
عرضه های اخیر نیز نشــان داده که این عرضه به ســود تولیدکننده و 

مصرف کننده بوده است و با حذف رانت، دلالان به حاشیه رفته اند.
وی افزود: عرضه خودرو در بورس کالا موجب شــده اســت قیمت به 
صورت رقابتی کشــف شده و عادلانه و شفاف باشــد در واقع با استمرار 
و افزایش عرضه، دیگر قیمت بازار تصنعی خودرو که مشــخص نیست 
نرخ ها برچه اساسی و بر مبنای معامله چند خودرو کشف می شود، کنار 

می رود و تابلوی شفاف بورس کالا بیانگر قیمت بازار خودرو خواهد بود.
مصباحی مقدم افزود: بهترین راه برای کشــف قیمت عادلانه خودرو، 
سازوکار بازار سرمایه و بورس کالاست و این رویه نه به زیان تولیدکننده 
است و نه مصرف کننده، ضمن اینکه دست دلالان و واسطه ها نیز قطع 
می شود؛ بنابراین استمرار و رشد عرضه خودرو در بورس کالا قطعاً برای 

جلوگیری از رانت در بازار خودرو موثر خواهد بود.
عضو شــورای عالی بورس در پاســخ به این ســوال که عرضه خودرو 
در بــورس کالا چه تاثیــری در بهبود وضعیت ســهام شــرکت های 
خودروسازی داشته است؟ افزود: در گذشــته قیمت خودرو بر اساس 
قیمت کارخانه تعیین شده و هزینه تمام شــده مبنا قرار داده می شد؛ 
بنابراین فاصله و شــکاف بین قیمت کارخانه و بــازار آزاد و توزیع رانت 
موجب شد تا خودرو در بورس عرضه شده و نقطه بینابینی برای قیمت 
خودرو در بــورس کالا ایجاد شــود و در نتیجه به نفــع تولیدکننده و 
سهامداران شرکت های خودرویی شود، در این میان مصرف کنندگان 

نیز نسبت به قیمت های کاذب قبلی موفق به خرید ارزان تر می شوند.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظــام در پایان به عرضــه خودروهای 
وارداتی در بورس کالا اشــاره کرد و گفت: ورود خودروهــای وارداتی به 
بورس کالا هم زمان با عرضه های داخلی نیــز کمک می کند تا قیمت این 
محصولات نیز در بازار سرمایه کشف شود که قطعاً در بستر رقابتی بورس، 

قیمت شفاف خواهد بود و به نفع واردکننده و مصرف کننده است.

عضو انجمن قطعه سازان همگن خودرو عنوان کرد
افزایش رشد اقتصادی با تولید رقابتی

عضو انجمن صنایع همگن نیرو محرکه و قطعه سازان کشور گفت: اگر 
قرار است معیشت مردم بهبود یافته و توسعه کلان اقتصادی و افزایش 

ارزش پول ملی را شاهد باشیم، تنها راه آن افزایش تولید رقابتی است.
»رضا رضایی« افزود: به طور معمول خودروســازان در ماه های پایانی 
ســال به منظور جبران کاستی های طول ســال در اجرای برنامه ها، به 
همت و تلاشــی مضاعف می پردازند که از آن جملــه برنامه ریزی برای 

دستیابی به تیراژ ماهانه ۶۰ تا 7۰ هزار دستگاهی ایران خودرو است.
وی بیان داشت: برای تحقق این مهم باید زیرساخت های مورد نیاز که 

مهم ترین آن تامین قطعات است مهیا باشد.
به گفته این فعــال صنعتی، اکنون بخــش عمده قطعات مــورد نیاز 
خودروهای پرتیراژ فعلی داخلی ســازی شده و خودکفایی وجود دارد، 
اما همچنــان در قطعات دیجیتالــی، الکترونیکی، بخشــی از قطعات 
جعبه دنده و تعداد کمی از ســایر قطعات وابستگی هایی به خارج وجود 
دارد.وی خاطرنشــان کرد: اگر وضعیت به همین منــوال چند ماه قبل 
باشد و مسائل اقتصادی خودروســازان و قطعه سازان به گونه ای پیش 
برود که قطعه سازها با مشکل اقتصادی مواجه نشوند، تحقق تیراژهای 

اعلامی تولید خودرو دور از دسترس نخواهد بود.

تولید

نماینــده کارگران در شــورای عالــی کار از برگزاری 
نشست شــورای عالی کار در روز سه شــنبه خبر داد و 
گفت: رقم هزینه سبد معیشــت کارگران هنوز به طور 
دقیق مشخص نیست ولی قطعا از ۹ میلیون تومان در 

ماه بیشتر شده است.
هادی ابوی درباره برگزاری جلسه ماهانه شورای عالی 
کار گفت: با توجه به ارسال دعوتنامه ها از سوی وزارت 
کار، فردا جلسه شــورای عالی کار با حضور نمایندگان 

دولت، کارگران و کارفرمایان تشکیل می شود.
وی درباره دســتور کار جلســه فردا، گفت: محورهای 
جلسه فردا یکی اصلاح آیین نامه ماده ۱۶۴ قانون کار 
است که به انتخاب نمایندگان کارگر و کارفرما و دولت 
در مرجع هیات تشــخیص ادارات کار اشاره دارد و قرار 
اســت این آیین نامه به روز شــود و هر یک از گروهها 

پیشنهادات خود را مطرح خواهند کرد.

ابوی ادامه داد: موضوع بعدی،  ارائه گزارشی 
در خصوص بررســی نرخ دســتمزد در سال 
جاری و دســتمزد آینده اســت که از سوی 
مرکز پژوهشــهای تامین اجتماعی صورت 
خواهد گرفت. این مرکز ســال گذشــته به 
ما در بحث تعیین هزینه ســبد معیشــت و 
رقم دستمزد کمک بســیاری کرد و یکی از 

مراکزی بود که خواسته بودیم آثار افزایش دستمزد را 
مورد بررسی قرار دهد و روشها و مدل های جدید ارائه 
کند. این مرکز، نرخ دستمزد و آثار تورمی آن در جامعه 
را مورد بررســی و ارزیابی قرار می دهد و ما در جلســه 
فردا تصمیم می گیریم که کمیته دســتمزد شــورای 

عالی کار نیز به این بحث ورود کند و فعال شود.
دبیرکل کانــون عالی انجمن های صنفــی کارگران با 
اشاره به تعیین هزینه ماهانه ســبد معیشت کارگران 

در سال گذشــته، گفت: سال گذشته هزینه 
سبد معیشت خانوارهای کارگری در شورای 
عالی کار ۸ میلیون و ۹7۹ هزار تومان تعیین 
شد ولی امسال بالاتر رفته است. البته هنوز به 
طور دقیق نمی توان رقم هزینه سبد معیشت 
را اعلام کرد ولی قطعا از ۹ میلیون تومان در 

ماه بیشتر شده است.
ابوی گفت: تشکیل کمیته دســتمزد، مصوب شورای 
علی کار اســت و نیاز مبرمی به وجود این کمیته داریم 
چرا که تعیین هزینه ماهانه ســبد معیشت خانوارهای 
کارگری توســط کمیتــه دســتمزد مبنایــی برای 

تصمیم گیری و محاسبه دستمزد است.
نماینده کارگران در شورای عالی کار با اشاره به افزایش 
هزینه های سبد معیشــت کارگران درباره آغاز به کار 
کمیته دســتمزد، گفت: در کانون انجمن های صنفی 

کارگران یک کمیته مزد داخلی داریم که همه ســاله 
همزمان با بررسی ابعاد مزد تشکیل می شود و وضعیت 
معیشت خانوارهای کارگری در استانها و نقاط مختلف 
را مورد بررســی قرار می دهد؛ علاوه بر این، وزارت کار 
هم یک نظرســنجی در خصوص رقم دستمزد و اینکه 
چه آثاری در جامعــه دارد ارائه می دهــد و بر مبنای 
گزارشــها نســبت به تعیین مزد در کمیته دســتمزد 

شورای عالی کار تصمیم گیری می شود.
 بهمن ماه سال گذشــته کمیته دستمزد شورای عالی 
کار هزینه ماهانه سبد معیشــت کارگران را ۸ میلیون 
و ۹7۹ هزار تومان تعیین کــرد و معاون روابط کار وزیر 
کار اعلام کرد که این رقم، با محاســبه اقلام خوراکی و 
غیر خوراکی و برگزاری جلســات مستمر کمیته مزد و 
حاصل همراهی و تلاش شــرکای اجتماعی در شورای 

عالی کار رقم خورد.

معاون سیاســتگذاری و اعتباربخشی سازمان فناوری 
اطلاعات ایران گفــت: »آیین نامه حمایت از توســعه 
سکوها و کســب و کارهای اقتصاد دیجیتال« از جمله 
دستاوردهای دولت ســیزدهم در زمینه رشد و توسعه 

اقتصاد دیجیتال در کشور است.
به گزارش ســازمان فناوری اطلاعات ایــران، »حامد 
منکرســی« معاون سیاســتگذاری و اعتباربخشی در 
نشســتی که در پژوهشکده سیاســت گذاری شریف 
برگزار شد با اشاره به اقدامات حمایتی وزارت ارتباطات 

در این زمینه اظهار داشت: با توجه به اهمیتی 
که دولت ســیزدهم برای موضــوع اقتصاد 
دیجیتال قائل اســت، کارگروه ویژه اقتصاد 
دیجیتال تشــکیل شــد. ذیل این کارگروه 
که با حضور دســتگاه های دولتی تشــکیل 
شــد، ۹ کارگروه از جمله کارگروه پلتفرم ها 
تشــکیل شــد که دبیرخانه آن را ســازمان 

فناوری اطلاعات ایران به عهده گرفت. در این دبیرخانه 
با دعوت از ذی نفعان حوزه از جمله سازمان نظام صنفی 

رایانه ای کشــور، اتحادیه کســب و کارهای 
اینترنتــی و بخش خصوصــی چالش های 
موجود مورد شناسایی قرار گرفت که موجب 

ارائه راهکارهایی در این زمینه شد.
منکرســی اقدامات این کارگــروه را چنین 
تشریح کرد: چگونگی ورود کسب و کارهای 
دیجیتال به بورس و برداشتن موانع موجود 
در این مســیر از جمله موضوعاتی است که در کارگروه 
پلتفرم ها به آن پرداخته شــده اســت. موضوع بعدی، 

تنظیم گری پلتفرم ها و پیام رسان های داخلی است که 
به دلیل تعارض منافع، چالش های زیادی را در بردارد. 
در این راستا با توجه به نقش جدیدی که برای سازمان 
فناوری اطلاعــات ایران به عنــوان رگولاتور در حوزه 
فناوری اطلاعات در نظر گرفته شده است، برای حفظ 
منافع فعالان حوزه، تلاش های بسیاری را انجام دادیم.

در ایــن آئین نامه به عهــده هفت دســتگاه اجرایی، 
تکالیفی گذاشته اســت و ۱۰ دســتگاه نیز به عنوان 

همکار معرفی شده اند.

کارگری

فناوری

خریدار  رئیــس هیأت مدیــره انجمن 
صنایع همگن قطعه ســازی کشــور گفت: 
پیش شــرط کنتــرل قیمت انــواع کالاها 
از جمله خــودرو، کنتــرل و کاهش حجم 
نقدینگی در کشور اســت؛ همچنین عرضه 
مســتمر و منظم خودرو در بورس موجب 
کاهش فاصلــه قیمــت کارخانه تــا بازار 
می شــود.محمدرضا نجفی منش در رابطه 
با دلایل افزایــش قیمت خــودرو و راهکار 
کنترل و تعدیل قیمت خودرو، اظهار داشت: 
قیمت اغلب کالا ها در کشورمان متاثر از نرخ 
ارز اســت بنابراین وقتی قیمت ارز افزایش 
می یابد قیمت خــودرو نیز بــه عنوان یک 
کالا افزایش می یابــد، افزایش اخیر قیمت 

خودرو نیز کاملا متاثر از نرخ ارز بوده است. 

 عرضه خودرو در بورس کالا تاثیری
 بر افزایش قیمت نداشته است

رئیس هیات مدیره انجمــن صنایع همگن 
قطعه سازی کشــور در رابطه با تاثیر عرضه 
خودرو در بورس کالا بر افزایش قیمت، بیان 
داشــت: عرضه خودرو در بورس کالا هیچ 
تاثیری بــر افزایش قیمت خودرو نداشــته 
اســت بلکه با عرضه خودرو در بورس قیمت 

خودرو واقعی تر می شود. 

 عرضه مستمر خودرو در بورس کالا 
لازمه تعادل بخشی به قیمت خودرو

وی بیان داشت: اثرات مثبت عرضه خودرو 
در بــورس کالا زمانی پدیدار می شــود که 
عرضــه خــودرو در بورس کالا بــه صورت 
مستمر باشد و خودروسازان همه تولیدات 
خود را از طریق بــورس کالا عرضه کنند و 

با عرضه مقطعی و نامنظــم نمی توان نتایج 
لازم را گرفت. 

رئیس هیات مدیره انجمــن صنایع همگن 
قطعه ســازی در رابطه با راهکارهای کنترل 
و کاهش قیمــت خودرو گفــت: همانطور 
که اشاره شــد دلایل افزایش قیمت خودرو 
افزایش قیمت ارز است و افزایش قیمت ارز 

نیز متاثر از افزایش قیمت نقدینگی است. 

 بدون کنترل حجم نقدینگی نمی توان 
انتظار کاهش قیمت خودرو را داشت

وی با بیان اینکه طی ســال های گذشته به 
شــدت حجم نقدینگی افزایش یافته است، 

اظهار داشــت: حجــم نقدینگــی در زمان 
دولت احمدی نژاد ۶۳ هــزار میلیارد تومان 
بود امــا اکنون بــه ۵7۰۰ میلیــارد تومان 
رسیده اســت بنابراین چندین برابر شدن 
حجم نقدینگــی طی این ســال ها موجب 
افزایش نــرخ ارز و در نتیجه افزایش قیمت 
مســکن، ســکه، خودرو وغیره شده است 
بنابرایــن اصلی ترین راه کنتــرل یا کاهش 
قیمت خودرو کنترل حجم نقدینگی است. 

 فاصله قیمت خودرو از کارخانه تا بازار 
موجب افزایش تقاضای سوداگری 

رئیس هیات مدیره انجمــن صنایع همگن 

قطعه ســازی کشور در پاســخ به این سوال 
که چرا باوجود افزایش ۳۲ درصدی عرضه 
خــودرو و به صفــر رســاندن خودروهای 
ناقــص در پارکینگ  خودروســازان باز هم 
شــکاف عرضه و تقاضا وجــود دارد، گفت: 
افزایش حجم تقاضای خودرو ناشــی از نیاز 
واقعی نیســت بلکه تقاضای خرید خودرو 
ناشــی از فاصله قیمت کارخانه و بازار آزاد 

وسوداگری است. 
نجفی منش اظهار داشــت: در حال حاضر 
خودروهای تولید شرکت ســایپا تقاضای 
زیادی در بازار ندارد و بیشــتر تقاضا مربوط 
به خودروهای تولید شــرکت ایران خودرو 

اســت زیرا فاصله قیمت کارخانه تا بازار این 
خودروها بیشــتر اســت بنابراین اگر بتوان 
فاصله قیمت کارخانه تا بــازار را کاهش داد 
می توان امیدوار بود که عرضــه و تقاضا نیز 

متناسب تر شود. 
وی در رابطــه بــا قیمت ارز بیان داشــت: 
روزانه حجــم نقدینگی ۵ هــزار میلیارد 
تومان اضافه می شــود و لذا تــا زمانی که 
افزایش حجم نقدینگی ادامه داشته باشد 
نمی توان انتظار داشــت جلــوی افزایش 

قیمت ها گرفته شود.  

 واردات خودرو تاثیری بر کاهش 
قیمت ندارد

رئیس هیات مدیره انجمــن صنایع همگن 
قطعه سازی کشور در رابطه با تاثیر واردات 
بر کنترل قیمت خودرو اظهار داشــت: این 
موضوع نیز هیچ تاثیر بــر کنترل قیمت ها 

نخواهد داشت. 
در حــال حاضر قیمــت یک خــودروی 
وارداتــی ۱۰ هــزار دلار بــا ارز ۴۰ هزار 
تومــان ۴۰۰ میلیون تومان اســت که اگر 
هزینه های حمــل و نقل، گمرک و ســود 
واردکننده و ... را بــه آن اضافه کنیم قیمت 
یک خــودروی وارداتی ۱۰ هــزار دلاری 
به طور مســلم بیش از قیمت خودروهای 
تولیــد داخلی خواهــد بــود در حالی که 
انتظار می رفت خــودرو ارزان قیمت وارد 
شود تا اقشار کم درآمد تر بتوانند از مزایای 
واردات خودرو بهره مند شــود بنابراین با 
این وضعیــت نمی  توان انتظار داشــت که 
واردات خودرو تاثیــری در کاهش قیمت 

خودرو داشته باشد.

خریدار  رییس ســازمان ملی استاندارد 
ایران در نامه ای به دبیرکل ایــزو با انتقاد از 
وضــع خط مشــی گذاری های عمومی این 
ســازمان، پیشــنهادکرد: کمیته ای برای 
تعییــن راهبردهای ایجاد تعــادل و تقارن 
در موضوع مشــارکت در تدوین استاندارد

های بین المللی و توانمندســازی کشورها 
تشکیل شود.

در نامه »مهدی اســلام پناه« به »ســرجیو 
موجیــکا« دبیــرکل ســازمان بین المللی 
استانداردســازی )ایزو( آمده است: با توجه 
به رویکرد جدید ســازمان ملی اســتاندارد 
ایران در راســتای ارتقای مشارکت موثر در 
تدوین اســتانداردهای بین المللی و تجربه 
حضور در نشســت های مجمع عمومی ایزو 
در سپتامبر گذشته )شهریور مهر ۱۴۰۱(، 
برای مــن دغدغه هایی دربــاره چگونگی 
استفاده موثر از اســتانداردهای ایزو و تقابل 
مقررات فنی و خط مشیگذاری های عمومی 
کشورهای توســعه یافته با استانداردهای 
بین المللی ایجاد شده است که مایلم با شما 

در میان بگذارم.
وی در ایــن نامــه ادامــه داد: در اجــرای 
منشــور اخلاقی ایزو اســاس کار بر تدوین 

اســتانداردهای بینالمللــی قابــل قبول 
و مناســب بــرای کل جهان به شــیوهای 
پاسخگو و منصفانه بر اســاس اجماع نظر 
متخصصان اســت، در حالی کــه باید همه 
اعضــای ایزو متعهــد به پایبنــدی به این 
اصول باشند، اما وضع خطمشی گذاریهای 
عمومی و مقــررات فنی ســخت گیرانه تر 
از اســتانداردهای بیــن المللــی دقیقا در 
تضــاد و تقابل با مفــاد منشــور اخلاقی و 

استانداردهای بین المللی است.
اسلام پناه اضافه کرد: از طرفی موافقت نامه 
وین نیز منجر به یــک عدم تعادل و کم رنگ 
شدن نقش سایر کشورها بوده و مانعی برای 
رشد و مشارکت موثر سایر کشورهای فعال 
در استانداردسازی است و منجر به هژمونی 
کشــورهای توســعه یافتــه صادرکننده و 
تاثیرگذاری در تدوین اســتانداردهای بین 
المللی شده اســت. بر این اساس پیشنهاد 
میشــود برای رفع جدی ایــن دغدغه که 
احتمالا مشکل کشورهای دیگر نیز هست، 
COPO-کمیتهای با مشارکت کمیته های 

LCO و DEVCO و کشورهای علاقه مند 
به این موضوع از جمله جمهوری اســلامی 
ایران برای آسیب شناســی تقابل مقررات 

فنی و اســتانداردهای بین المللی، تعیین 
راهبردهای ایجاد تعادل و تقارن در موضوع 
مشــارکت در تدوین اســتانداردهای بین 
المللی و توانمندســازی کشورها به ویژه در 

حوزه آسیا و اقیانوسیه تاسیس شود.
وی افــزود: حضــور منفعلانه کشــورهای 
ساکت و مشــارکت نکردن جدی در تدوین 
اســتانداردهای بینالمللی منجر به انتشار 
اســتانداردهایی همســو بــا منافــع ملی 
کشورهای عموما توســعه یافته شده است. 
با تقدیر از تلاشــهای ایزو برای مشــارکت 
فعالتر کشورها، ضروری است برای صیانت 
از اعتبار استانداردهای ایزو به عنوان اسناد 

مورد تایید بــرای تبادلات تجــاری، از کم 
رنگ شدن نقش اســتانداردها و جایگزین 
شــدن مقررات فنــی بومی ســختگیرانه 

جلوگیری کرد.
رییس ســازمان ملــی اســتاندارد ایران 
خاطرنشــان کرد: یکی از دلایــل عضویت 
و مشــارکت کشــورها در ســازمان های 
بین المللی استانداردســازی، رشد و بهبود 
کیفیــت محصــولات و خدمــات و بهبود 
تجارت و کسب بازارهای بیشتر و جلوگیری 
از ایجاد انحصار بازار برای برخی کشــورها 
است. کشــورها با اســتفاده از استانداردها 
درصدد ارتقای فناوریها و توان تجاری خود 
هستند، در حالی که تدوین مقررات فنی و 
خطمشــیگذاریهای عمومی توسط برخی 
کشورها منجر به ســوء استفاده کشورهای 
توسعه یافته از استانداردهای بینالمللی در 
صادرات شده و بدین طریق دروازه صادرات 
به همه کشورها را برای ایشان باز و رسیدن 
محصولات و خدمات سایر کشورها، منطبق 
بر اســتانداردهای ایزو را به بازارهای خود 

محدود و سخت میکنند.
در ادامه نامه، اســلام پناه اظهار داشــت: 
معتقــدم در صورتــی کــه ایــن تقابــل 

چارهجویی نشــود برنامه عملیاتی سازمان 
ایزو برای افزایش نقش راهبری کشورهای 
در حال توســعه در تدوین اســتانداردهای 
بین المللی اثربخش نخواهد بود و به همین 
منظور آمادگی خود را برای اجرایی شــدن 
این پیشــنهاد و هدایت یک کارگروه ویژه 
برای تعیین راهکارهــای جلوگیری از این 
عدم تعادل در اســتفاده از اســتانداردها و 
ارتقای ســطح مشــارکت و توانمندسازی 
کشورها حســب برنامه عملیاتی ایزو برای 
کشــورهای در حال توســعه اعلام میکنم 
و مصرانه پیگیــر تعییــن راهکارهای ایزو 
در زمینــه جلوگیری از وضــع مقرراتفنی 
بازدارنده به ویژه توســط کشورهای توسعه 

یافته هستم.
وی در خاتمه بیان داشت: فرصت مغتنمی 
اســت که بــا توجه بــه سیاســت تعامل 
منطقهای ســازمان ایــزو در زمینه هدف 
شما در شنیدن صدای همه اعضا و برگزاری 
نشســت های منطقهای، پیشنهاد میشود 
این موضــوع در اجلاس آتی حوزه آســیا 
اقیانوســیه در یــک میزگرد مطرح شــده 
و در تعامل با اعضا بنا به مصوبات نشســت 

پیگیری شود.

نماینده کارگران در شورای عالی کار:هزینه ماهانه سبد معیشت کارگران بیش از ۹ میلیون تومان

تبیین اقدامات حمایتی دولت از پلتفرم های اینترنتی
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تولید گاز مایع مشکلی ندارد
قائم مقام مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی گفت: 
خوشــبختانه در بخش تولید گاز مایع هیچ مشــکلی در کشور وجود 

ندارد.
در روزهای اخیر خبرهایــی مبنی بر کمبــود گاز و اعتراضات مردمی 
در برخی از استان ها در فضای مجازی دســت به دست می شود، اما آیا 
زمستان آغاز نشده با کمبود گاز و قطعی آن مواجه شده ایم؟ علی زیار، 
قائم مقام مدیرعامل شــرکت پالایش و پخــش فرآورده های نفتی در 
رابطه با این موضوع به مهر می گوید: در شــرایط فعلی خوشبختانه در 
بخش تولید گاز مایع مشــکلی وجود ندارد و تمام پالایشگاه ها در مدار 

سرویس هستند و کمبودی از نظر تولید گاز مایع وجود ندارد.
وی با اشــاره به تولید مازاد گاز مایع در این زمینه توضیح داد: تولیدات 
گاز معمولاً بیشــتر از نیاز مصرف اســت، اما ممکن است شرکت های 
موظف شرکت هایی که وظیفه توزیع گاز مایع را دارند مشکلاتی داشته 

باشند.
قائم مقام مدیر عامل شــرکت پالایش و پخش در خاتمه اضافه کرد: از 
نظر شرکت ملی پالایش و پخش با توجه به تولید گاز مایع موجود حتی 
اضافه بر مصرف اســت توزیع کننده ها ممکن مشکلاتی داشته باشند. 
زیرا ما در بخش تولید مشکلی نداریم و گاز ال پی جی تولیدی گاز مایع 

بیشتر از نیاز فعلی است.

 افزایش بهره وری صنعت نفت با استفاده
 از دانش بنیان ها

مشــاور وزیر نفت گفــت: صنعت نفت عزم جــدی برای اســتفاده از 
شرکت های دانش بنیان را در دســتور کار خود دارد، برای این مهم نیز 
برنامه هایی تدوین شده و در تلاش ههستیم که با به کارگیری از دانش 

بنیان ها میزان بهره وری را در صنعت نفت و پتروشیمی ارتقا دهیم.
زینب قیصری  با اشــاره به اهمیت توجه به شــرکت های دانش بنیان، 
اظهار کرد: حضور شــرکت های دانش بنیان در صنعت نفت می تواند 
اثرات بســیار خوبی را برجای بگذارد، باتوجه به اینکه در صنعت نفت و 
پتروشیمی شرکت های دانش بنیان متعددی فعال هستند می توان از 

ظرفیت های آن ها استفاده کرد.

وی با تاکید بر اینکه اگر بتوانیم بین شرکت های دانش بنیان و شرکت 
هایی که تولیدکننده هســتند ارتباط برقرار کنیم، می توانیم به شکلی 
تحریم ها را دور بزنیم تا تاثیر تحریم ها شکســته شود و در جهت بهبود 
فرایند های پتروشیمی و تکثر بر کاتالیست هایی که بعضا واردات داریم 
گام برداریم.به گفته مشــاور وزیر نفت از این طریق می توانیم شــاهد 
افزایش بهره وری فرایندها باشــیم، در بخش بالادســت نیز می توانیم 
برداشت مضاعف داشــت، در مجموع درخیلی از حوزه ها می توانیم از  

ظرفیت شرکت های دانش بنیان استفاده کنیم.
قیصری با اشــاره به تاکید مقام معظم رهبری بر توسعه و بکارگیری از 
شــرکت های دانش بنیان، گفت: امیدواریم ایــن علم در جهت اهداف 

کشور بتواند کمک رسان باشد.

پیش بینی افزایش ۱۰۰میلیون مترمکعبی مصرف 
گاز تا ۱۰ دی

با توجه به روند فعلی مصــرف گاز و پیش بینی کاهش دما طی روزهای 
آینده، برآورد می شــود مصرف گاز بخش خانگی و تجاری تا ۱۰ دی ماه 

به مرز ۶۵۰میلیون مترمکعب در روز برسد.
 نمودار های مصرف گاز کشــور نشــان می دهد با هر یک درجه کاهش 
دما، مصرف روزانه گاز ۲7 میلیــون مترمکعب افزایش پیدا می کند که 
بر این اســاس پیش بینی می شــود تا ۱۰ دی ماه مصرف گاز خانگی و 

تجاری کشور روزانه ۱۰۰ میلیون مترمکعب افزایش یابد.
در زمان حاضر مصرف گاز در کشــور در بخش خانگــی و تجاری ۵۵۴ 
میلیون مترمکعب می باشد که ۶7 درصد مصرف گاز در بخش خانگی و 

تجاری صورت گرفته است.
شهروندان تهرانی با مصرف نزدیک به ۱۰۰ میلیون مترمکعب گاز ۲۰ 
درصد مصرف گاز کشــور را به خود اختصاص داده اند. هر چقدر مصرف 
گاز در بخش خانگی بیشتر باشد مصرف در قسمت صنعتی و نیروگاهی 

محدود می شود و تولید کمتری صورت می گیرد.
از مراکز دولتی خواسته شده است قبل از آغاز کار سیستم گرمایشی را 
روشن کنند و یک ساعت قبل از پایان کار سیستم گرمایشی را خاموش 
کنند، تا ۱۰ درصد در مصرف گاز صرفه جویی داشــته باشیم تا بتوانیم 

زمستان را بدون محدودیت سپری کنیم.

 کاهش ۲۵ تا ۷۸ درصدی میزان آب ۱۰ سد
 مهم کشور

 وضعیت ۱۰ سد مهم که تامین کننده آب شرب و کشاورزی کشور را بر 
عهده دارند، از ابتدای ســال آبی جاری تا روز ۲۶ آذرماه با کاهش  ۲۵ تا 
۸7 درصدی میزان موجودی نسبت به سال آبی گذشته مواجه هستند.

امسال سومین پاییز پیاپی خشکسالی را ســپری می کنیم و بارش ها با 
کاهش شــدید همراه بوده و به دنبال آن وضعیت بســیاری از سدهای 

کشور متأثر از کاهش بارش شده است.
تازه ترین گزارش دفتر اطلاعات و داده های آب کشــور نشان می دهد 
که تعداد زیادی از سدهای مهم شــرب و کشاورزی با کاهش آبی روبرو 
هستند.بر اســاس این گزارش، سد شــهید رجایی مازندران از ابتدای 
ســال آبی جاری تا ۲۶ آذرماه ۳۰ میلیون مترمکعب موجودی آب دارد 
که در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۵۶ درصد کاهش دارد که تنها ۱۹ 

درصد پرشدگی آب دارد.
سد شــهر بیجار گیلان نیز از ابتدای ســال آبی جاری تا ۲۶ آذرماه ۴۳ 
میلیون مترمکعب آب دارد که نسبت به مدت مشابه پارسال ۵۶ درصد 

کاهش یافته که درصد پرشدگی این سد هم ۴۱ درصد است.
سد تهم زنجان هم از ابتدای ســال آبی جاری تا ۲۶ آذرماه ۱۴ میلیون 
مترمکعب آب دارد که در مقایسه با زمان مشابه در سال آبی پارسال ۵۵ 
درصد کاهش را نشــان می دهد. میزان پرشدگی این سد هم ۱۶ درصد 
است.چاه نیمه های سیستان و بلوچســتان از ابتدای سال آبی جاری تا 
۲۶ آذرماه ۱۴۱ میلیون مترمکعب موجودی آب دارند که در مقایســه 
با مدت مشابه پارسال ۵۵ درصد کاهش دارد. میزان پرشدگی این چاه 
نیمه ها به ۱۰درصد رسید.ســد ایلام از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای 
مهر( تا ۲۶ آذرماه ۱۸ میلیون مترمکعب آب دارد که در مقایسه با مدت 
مشابه پارســال با کاهش ۴۹ درصدی همراه شــده و میزان پرشدگی 
فعلی آن نیز ۲۹ درصد است.موجودی آب در سد کرخه از ابتدای سال 
آبی جاری تا ۲۶ آذرماه ۶۰۶ میلیون مترمکعب اســت که در مقایســه 
با مدت مشــابه پارسال ۴۲ درصد کاهش را نشــان می دهد. سد کرخه 

اکنون ۱۱ درصد پرشدگی دارد.

و نیر

 اداره اطلاعات انرژی آمریکا درآمد نفتی ســرانه ایران 
در ماه های ژانویه تا جولای امســال را فقط ۴۰۰ دلار 
برآورد کرده است که این رقم تنها از درآمد نفتی سرانه 

نیجریه و ونزوئلا بیشتر است.
 آمارهای اداره اطلاعات انرژی آمریکا نشــان می دهد 
متوسط درآمد نفتی ســرانه اوپک در هفت ماهه سال 
جاری میلادی ۹۵۰ دلار بوده است که این رقم نزدیک 
به کل درآمد سرانه نفتی اوپک در ۱۲ماهه سال ۲۰۲۱ 

یعنی ۱۱۰۴ دلار است.
اعضــای اوپــک درآمــد نفتــی ســرانه متفاوتی در 
هفت ماهه ۲۰۲۲ داشته اند و شکاف درآمدی عمیقی 

از این نظــر بین کشــورهای عضــو اوپک 
مشــاهده می شــود به طوری که نیجریه به 
عنوان کشــوری که کمتریــن درآمد نفتی 
ســرانه را دارد تنهــا ۹7 دلار درآمــد نفتی 
سرانه داشــته، اما این رقم برای کویت ۱۲۶ 
برابر بیشــتر بوده اســت. درآمد نفتی سرانه 
کویت در هفت ماهه ۲۰۲۲ افزون بر ۱۲۲۴۰ 

دلار اعلام شده که بیشــترین رقم در میان اعضای این 
سازمان است.

ایران نیز با وجود این کــه یکی از تولیدکنندگان بزرگ 
اوپک محسوب می شــود از نظر درآمد نفتی سرانه در 

رده هــای پایینی قــرار دارد. اداره اطلاعات 
انرژی آمریــکا درآمد نفتی ســرانه ایران در 
ماه های ژانویه تا جولای امسال را فقط ۴۰۰ 
دلار برآورد کرده اســت که ایــن رقم تنها از 

نیجریه و ونزوئلا بیشتر است.
ایران به عنوان هجدهمین کشور پرجمعیت 
جهان به رغــم تولید و صــادرات بالای نفت 
درآمد نفتی ســرانه کمتری نســبت به کشورهای کم 

جمعیتی مثل کویت، لیبی و عراق دارد.
درآمد نفتی سرانه ایران در سال ۲۰۲۱ افزودن بر ۴۶۵ 
دلار بوده است. اداره اطلاعات انرژی آمریکا پیش بینی 

کرده است درآمد نفتی ســرانه ایران در ۱۲ماهه سال 
۲۰۲۲ به ۶7۸ دلار برســد که این رقم نسبت به سال 

قبل ۴۵ درصد رشد خواهد داشت.
پس از کویت که بیشــترین درآمد نفتی ســرانه را در 
هفت ماهه ۲۰۲۲ داشته است امارات با ۶7۰۹ دلار در 
رتبه دوم و عربســتان با ۴7۸۰ دلار در رتبه سوم از این 

نظر قرار گرفته اند.
میزان درآمد نفتی ســرانه دیگر اعضای اوپک عبارت 
است از: الجزایر ۴۹۰ دلار، آنگولا ۶۸۵ دلار، کنگو 7۶۹ 
دلار، گینه اســتوایی ۱۶۳۶ دلار، گابــن ۱۶7۰ دلار، 

عراق ۱۶۴۴ دلار، و لیبی ۲۲۲۹ دلار.

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: در حال حاضر گاز 
نیروگاه ها، صنایع و پتروشیمی ها دچار قطعی می شود 
و این هیچ گاه شــرایط خوبی نیســت وقتی یک واحد 
پتروشــمی و یا صنعتی خوراک برای تولید نداشــته 
باشد در واقع زمینه تعطیلی واحد و بیکاری کارگران را 

فراهم کرده ایم.
هادی بیگی نژاد  درباره ناتــرازی تولید و مصرف گاز در 
کشور اظهار داشت: ما یکی از بزرگترین تولیدکنندگان 
و دارنــدگان ذخایــر گازی و در عیــن حــال یکی از 

بزرگترین مصرف گنندگان گاز جهان نیز هستیم.
وی افزود: مــا روزانه حدود 77۰ تــا 7۸۰ میلیون متر 
مکعــب گاز تولید می کنیــم که به همیــن میزان هم 
عمدتا در بخــش خانگــی و تجاری و بخشــی نیز در 
نیروگاه ها و صنایع توزیع می کنیم در زمســتان حدود 
بیش از ۶۰۰ میلیون متر مکعــب گاز در بخش خانگی 

مصرف می کنیــم و همین باعث می شــود 
نتوانیــم تقاضــای نیروگاه هــا و صنایع را 
پاســخگو باشــیم و باتوجه به اینکه کمبود 
داریم گاز نیروگاه و یا صنایع را قطع می کنیم 
و نیروگاه مجبور اســت مازوت و یا ســوخت 

مایع مصرف کند. 
عضو کمیســیون انرژی مجلس خاطرنشان 

کرد: ما به نسبت جمعیت مصرف کننده بزرگ و در دنیا 
بی نظیر هستیم که البته بخشــی از این میزان مصرف 
مربوط به بخاری های بــا راندان پایین و بخشــی نیز 
مربوط به نیروگاه هایی است که واحد بخار نیروگاه های 
سیکل ترکیبی وارد مدار نشــده است، بنابراین عوامل 
مختلفی دست به دست هم داده تا ما مشکل گاز داشته 

باشیم.
وی با اشاره به چالش ســرمایه گذاری در کشور گفت: 

اکنون بــرای تولید بیش از ایــن میزان نیاز 
به ســرمایه داریم، زیرا هم در فشــارافزایی 
و افزایــش تولید و هــم صیانــت از مخازن 
مشــکل داریم، به گفته وزیر نفت برای حل 
مشــکل گاز کشــور باید ۸۰ میلیــارد دلار 
سرمایه گذاری صورت گیرد، این رقم بسیار 
بالاست عقل ســلیم حکم می کند که روی 
بهینه ســازی و صرفه جویی متمرکز و سرمایه گذاری 
کنیم، اگر این اتفــاق بیفتد با هزینه کمتــر به نتیجه 

می رسیم و هم اینکه شرایط پایدار خواهیم داشت. 
بیگی نژاد یادآور شــد: در هر حال تولید همواره بعد از 
مدتی دچار افت می شود که باید برای آن چاره اندیشی 
شود، اما مهمترین موضع بهینه سازی و صرفه جویی در 

مصرف است.
وی تاکید کرد: در حال حاضــر گاز نیروگاه ها، صنایع 

و پتروشــیمی ها دچار قطعی می شــود و این هیچ گاه 
شــرایط خوبی نیســت وقتی یک واحد پتروشمی و یا 
صنعتی خوراک برای تولید نداشته باشد در واقع زمینه 
تعطیلی واحــد و بیکاری کارگــران را فراهم کرده ایم. 
بعبارت دیگر ما با مصرف بالا خودمان را درگیر و گرفتار 

می کنیم.
عضو کمیســیون انرژی مجلس بیان داشــت: هر متر 
مکعب گاز را اگر ۳۰ ســنت حســاب کنیم هر قدر گاز 
مصرف کنیم حدود ۱۵ هزار تومان به کشور ضرر وارد 
می کنیم به ایــن معنا که اگر ۱۰ میلیــون متر مکعب 
صرفه جویی کنیم ۱۰ میلیون ۳۰ سنت را صرفه جویی 

کرده ایم.
وی درباره افزایش فشــارها بر وزیر نفــت گفت: بابت 
مباحث مربوط به فروش نفــت، کمبود گاز، تبصره ۱۴ 

و... فشار بالایی به وزیر وارد می شود.

نفت

گاز

نگارعلی  روند قیمت نفــت در روزهای 
اخیر به شــدت نزولی اســت و این ریزش 
قیمت ها با ارزیابی بــازار پس از افزایش نرخ 
بهره در بانک های مرکزی و تعیین ســقف 
قیمتی بر روی نفت روسیه در حال رخ دادن 

است.
 بهای معاملات آتــی نفت برنــت با ۲.۶7 
درصد کاهش به 7۹.۰۴ دلار در هر بشــکه 
رســید در حالی که معاملات آتی وســت 
تگزاس اینترمدیت بــا ۱.۸۲ درصد کاهش 
به 7۴.۲۹ دلار در هر بشــکه رســید؛ این 
ریزش قیمت ها زمانی رخ می دهد که بانک 
های مرکــزی در اروپا نرخ بهــره را افزایش 
داده اند و سیاست پولی ســخت تر در حال 
حاضر بر فعالیت های صنعتی تأثیر گذاشته 

است.
روز پنجشنبه، فدرال رزرو آمریکا نرخ بهره 
را به محدوده هدف گذاری شده بین ۴.۲۵ 
تا ۴.۵ درصد افزایش داد که نشان می دهد 
در ســال آینده نرخ بهره را بیشــتر افزایش 
خواهد داد؛ بانک انگلســتان و بانک مرکزی 
اروپا برای مبــارزه با تورم نرخ بهــره را )در 
همــان روز( به ترتیب بــه ۳.۵ و ۲.۵ درصد 

افزایش دادند.
در همین حال، آژانس بیــن المللی انرژی 
)IEA( برآورد رشــد تقاضای جهانی نفت 
در ســال ۲۰۲۳ را به ۱.7 میلیون بشکه در 
روز رساند و تحلیلگران جی پی مورگان نیز 
انتظار دارنــد که ایالات متحــده پر کردن 

ذخایر استراتژیک نفت خود را در سه ماهه 
اول سال ۲۰۲۳ آغاز کند.

این کاهــش قیمت ها در بازار انرژی شــاید 
به نفع کشــورهای غربی باشــد اما برخی 
از چشــم انداز اقتصادی غول هــای نفتی را 
تیره وتــار می کند؛ بــرای نیجریه، کاهش 
شــدید قیمت نفت خام به معنای مصیبت 
های بیشتری برای کشوری است که بخش 
نفت آن در حال حاضر از دزدی، خرابکاری 

و همچنین تولید ضعیف آسیب دیده است.
با وجود کاهش شدید قیمت ها در بازار نفت 
در ماه های اخیــر، انتظار مــی رود کاهش 
قیمت ها در ســال آینده نیز ادامه پیدا کند، 
چراکه با افزایش نرخ  بهره توسط بانک های 
مرکزی به خصوص در کشــورهای غربی، 
رشــد اقتصادی کند خواهد شــد و تقاضا 
برای این طلای ســیاه بیش از پیش کاهش 
پیدا خواهــد کرد.اگر انتظار کاهش رشــد 

در سال ۲۰۲۳ وجود داشــته باشد، انتظار 
می رود قیمت نفــت نیز کاهــش یابد و در 
حدود ۵۰ دلار، ۶۰ تا 7۰ دلار در هر بشــکه 
باقی بماند، رقمی که در مقایســه با قیمت 
بیش از صد دلاری آن در هر بشکه در اوایل 
امسال بســیار ناچیز اســت.نیجریه یکی از 
اصلی ترین تولیدگندگان نفت در دنیا است 
که نفت ارزان برای آن بســیار چالش آفرین 
اســت؛ چالش منحصر به فردی که صنعت 

نفت نیجریه در ســال ۲۰۲۲ بــا آن مواجه 
شــد، شکست این کشــور در رســیدن به 
سهمیه ســازمان کشــورهای صادرکننده 
نفت )اوپک( در زمانی کــه قیمت نفت بالا 
بود، بود.شکست این کشور به این معنا است 
که اگر نیجریه تولید نفــت را افزایش دهد، 
ممکن اســت کمی چالش از نظر به حداکثر 
رســاندن درآمد نفتی داشته باشــد، زیرا 

انتظار می رود قیمت نفت کاهش یابد.
جدای از نیجریه بســیاری از اعضای اوپک 
حجم عظیمی از بودجه خــود را از صادرات 
نفت تامین خواهند کرد و با افت قیمت این 
طلای سیاه، این کشــورها در تامین بودجه 
دچار مشــکل خواهند شــد و از طرفی باید 
گفت که اگــر قیمت نفت در ســال ۲۰۲۳ 
پایین باشد، اوپک و متحدانش ممکن است 

بخواهند سهمیه خود را کاهش دهند.
این بدان معناســت که حتی اگر نیجریه و 
یا کشورهایی که نتوانسته اند از قیمت های 
بالای نفت حداکثر اســتفاده را ببرند مانند 
ایران به دلیل تحریم ها و یــا ونزوئلا و حتی 
نیجریه به دلیــل فقدان زیرســاخت های 
لازم؛ از آنجــا کــه در ســال ۲۰۲۳، اوپک 
می خواهد قیمت ها تا حــدودی بالا بماند، 
آنهــا می خواهند ســهمیه ها را به ســمت 
پایین بازبینی کنند، به ایــن معنا که حتی 
اگر امکان تولید و صادرات بیشتر نیز وجود 
داشــته باشــد، این  کار با مقاومت از سوی 

اعضای اوپک همراه خواهد شد.

درآمد نفتی سرانه ایران فقط ۴۰۰ دلار در ۷ ماه

 تاوان مصرف بالای گاز را کارگران می پردازند

سونامی مصرف گاز در بخش خانگی
خریدار   در شرایط فعلی 7۲ درصد تولید 
گاز کشــور توســط بخش خانگی و تجاری 
بلعیده می شــود؛ هرچند کــه طبق گفته  
وزیر نفت ۱۵ میلیون مترمکعب تحویل گاز 
به نیروگاهها و صنایع افزایش پیدا کرده اما 
ادامه این روند ممکن اســت چالشهایی را 

ایجاد کند.
 مصرف گاز طبیعی به ویژه در بخش خانگی 
و تجاری با افزایش سرمای هوا طی روزهای 
اخیر بــه ۶۰7 میلیون مترمکعب رســیده 
اســت؛ تاجایی که طبق گفتــه های مجید 
چگینــی  معاون وزیــر نفت، بــا افزایش 
مصرف گاز در ایــن بخش، محدودیت هایی 
در بخش صنایــع و پتروشــیمی ها اعمال 
می شود و آنها ناچار به مصرف سوخت مایع 

خواهند بود.
سال گذشــته نیز با چالش های این چنینی 
مواجــه بودیم کــه زیانهای زیــادی نیز به 
کشــور وارد کــرد. در بخش پتروشــیمی 
عدم نفع از قطعی گاز حــدود ۶۵۰ میلیون 
صادراتی بود که صــورت نگرفت و ارز آن به 
کشــور نیامد. در صنایع دیگر نیز شرایط به 
همین روال پیش رفت و این در حالی است 
که طبق گفته مسوولان تنها می توان با ۱۰ 
درصد صرفــه جویی در مصرف شــرایط و 

چالش های پیش رو را تغییر داد.
شرایط مصرف گاز در بخش خانگی تا جایی 
پیش رفت که جــواد اوجی، وزیــر نفت در 
روزهای گذشته از یک رکوردشکنی در این 

حوزه خبر داد و اعلام کــرد: مصرف روزانه 
گاز در بخش خانگی و تجــاری ۶۰ میلیون 
مترمکعب نسبت به مدت مشــابه پارسال 
افزایش یافته کــه این امر بی ســابقه بوده 

است.
بــه گفته وی ایــن مقــدار افزایش مصرف 
معادل تولید حدود ۲.۵ فــاز پارس جنوبی 
اســت؛ در حالــی کــه هنــوز وارد فصل 
زمستان نشده ایم. همکاران ما در مجموعه 
وزارت نفت، شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی و شــرکت ملی گاز ایران 
نهایت تلاش خود را کردند تــا در ایام پاییز 
گاز بیشــتری به نیروگاه ها و صنایع تحویل 

دهیم.
وزیر نفت بــا تاکید بر اینکه ایــن مقدار در 
مقایسه با مدت مشابه پارسال، ۱۵ میلیون 
مترمکعب بیشتر بوده است تا سوخت مایع 
کمتری مصرف شــود افزود: ایــن در حالی 
اســت که پارســال، از اواخر شــهریورماه، 
ســوخت مایع به نیــروگاه و صنایع تحویل 
شــد. اکنون تولیــد گاز روزانه کشــور ۲۵ 
میلیون مترمکعب افزایش یافته اســت و با 
وجود این افزایش تولید، مصرف ما در بخش 
صنعت و خانگی غیرمتعارف اســت و مقدار 
مصرف گاز در بخش صنایع متناسب با رشد 
اقتصادی نیســت که این امر نشان دهنده 
این اســت که گاز به مقدار زیــادی اتلاف و 

اسراف می شود.
با این حال طبق گفته وزیــر نفت، میزان 

گاز تحویلی به صنایع هفت درصد افزایش 
یافته و همکاران شرکت ملی گاز مجبورند 
به منظور حفظ فشار، گاز صنایع را محدود 
کنند، اما ســوخت مایع بــرای صنایع در 
نظــر گرفته شــده و این ســوخت نیز در 
تمامی صنایع عمده ذخیره ســازی شده 

است.
در این بین اســتارت  طرح پایش مصرف 
گاز اداره هــای دولتی و اماکــن عمومی 
در کشــور زده شــده اســت. آنطــور که 
مســلم رحمانی  مدیــر هماهنگی امور 
گازرســانی شــرکت ملی گاز ایران، خبر 
داده، رصــد و پایش دائم میــزان مصرف 
گاز در بخــش اداری و عمومــی انجام و 
نسبت به مستندســازی و تصویربرداری 
عملیات هــای شــبانه روزی مأموریــن و 

بازرسان اقدام می  شود.
به گفته وی اداره ها، سازمان ها و دیگر مراکز 
دولتی و عمومی باید وســایل گرمایشی را 
یک ســاعت پیش از آغاز کار روشــن و یک 
ســاعت پیش از پایان کار خامــوش کنند. 
همچنیــن دمای ایــن اداره ها همــواره به 
نحوی تنظیم شــود که در طول ســاعات 
کاری بیش از  ۱۸ درجه ســانتیگراد نباشد. 
در صورت رعایت نکــردن این موارد، اخطار 
صادر و چنانچه ترتیب اثر داده نشــود، گاز 

مجموعه قطع خواهد شد. 
برخورد با اســتفاده کنندگان از گرماتاب ها 
در فضــای باز که ســبب هدررفــت انرژی 

می شود، باید با جدیت انجام و از این طریق 
از اتلاف انرژی جلوگیری شود.

برای تشویق مشــترکان خانگی نیز طرحی 
مصوب شده، مشــترکان خانگی که مصرف 
گاز آن ها در ماه های ســرد ســال نسبت به 
دوره مشابه ســال پیش کمتر شود، به ازای 
هر یــک واحد درصــد کاهش، مشــمول 
تخفیف یا همان پاداش صرفه جویی معادل 
۳ واحــد درصد در گازبهای صورتحســاب 
همان دوره می شــوند که ایــن تخفیف تا 
ســقف ۴۵ درصد گازبها در صورتحســاب 

آن ها اعمال خواهد شد.
کاهش مصرف گاز در بخــش خانگی امری 
مهم بــوده؛ چراکه هم اکنــون روزانه ۹77 

میلیون مترمکعب گاز غنی برداشت و ۸۴۳ 
میلیون مترمکعب گاز به شــبکه سراسری 
کشور تحویل می شــود؛ از این میزان  بیش 
از ۶۰۰ میلیــون مترمکعــب گاز در بخش 
خانگی کشــور به مصرف می رســد که رقم 

بسیار بزرگی است. 
مشــترکان می توانند با رعایت شــیوه های 
الگوی مصــرف از جمله پوشــیدن لباس 
گرم، خاموش کردن وسایل هنگام خروج از 
منزل، بهینه سازی سیستم موتورخانه های 
مجتمع های مســکونی، کم کــردن دمای 
محیــط کار و ... مصــرف را بهینــه کنند 
که همیــن موارد ۱۰ تــا ۳۰  درصد کاهش 

مصرف را به همراه دارد.
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سرپرست صندوق بازنشستگی کشوری :
معوقات مربوط به احکام بازنشستگان علوم 

پزشکی تا پایان سال پرداخت می شود
سرپرست صندوق بازنشستگی کشوری گفت: با هماهنگی انجام شده 
در دولت و ســازمان برنامه و بودجه، معوقات مربوط به بازنشســتگان 

دانشگاه های علوم پزشکی تا پایان سال پرداخت می شود.
بیش از ۱۹۸ هزار بازنشسته دانشگاه های علوم پزشکی کشور به دلیل 
اینکه احکام آنها در ۱۵ تیرماه ســال گذشته صادر شــد، اما هیچگونه 
افزایش و تغییری به دنبال اعمال این احکام شــامل آنها نشــده است، 

گلایه مند هستند.
اکنون بعد از گذشــت بیش از ۱7ماه از صدور احکام جدید خود، اعلام 
کرده اند که بارها برای رفع این مشکل به صندوق بازنشستگی کشوری 
و همین طور ســازمان برنامه و بودجه و همچنیــن نمایندگان مجلس 
شــورای اســلامی مراجعه و مکاتباتی انجام داده اند، اما به نتیجه ای 
نرســیده اند و درنهایت به دلیل تامین نشــدن اعتبارات لازم از سوی 
ســازمان برنامه و بودجه صندوق بانشستگی هم قادر به اجرای احکام و 

پرداخت مابه اتفاوت حقوق از محل احکام جدید نبود.
همچنین شماری از بازنشســتگان دانشگاه های علوم پزشکی مشمول 
این احکام هم به دیوان عدالت اداری شــکایت کرده اند و رای هم به نفع 
آنها صادر شده اســت، اما همچنان با عدم تامین اعتبار مواجه هستند و 
برای این گروه از بازنشســتگان که بســیاری از آنها در شرایط سخت و 
مناطق جنگی خدمت داشته اند، این سوال مطرح است باوجود سختی 
زندگی در شرایط دشوار اقتصادی، چرا احکام آنها اجرا و افزایش حقوق 

آنها پرداخت نمی شود.
به دنبال تماس های مکرر برخی از بازنشســتگان دانشــگاه های علوم 
پزشکی خبرنگار ایرنا این سوال را از نعمت الله ترکی سرپرست صندوق 
بازنشستگی کشــوری، جویا شــده است.براســاس گزارش صندوق 
بازنشســتگی کشــوری پس از صدور احکام متناسب ســازی به شرح 
بند یک، متعاقبابر اساس نامه شــماره ۸۵۵/م/ ۱۸مورخ ۱۴۰۰/۴/۱۵ 
ســازمان های برنامه و بودجه و اداری و اســتخدامی کشــور، حقوق 
بازنشستگان وزارت بهداشت، درمان وآموزش پزشکی با ضریب ۱.۱۵ 
در تاریخ اجــرای ۱۴۰۰/۴/۱۵ برای۱۹۸هزار نفر بازنشســته اصلاح و 
درتاریخ ۱۴۰۰/۵/۲۱ صادر شــد.به دلیل جابه جایی دولت و تغییرات 
مدیریتی در سازمان برنامه و بودجه کشور، اعتباری برای احکام صادره 
تخصیص نیافت و پیگیری های صندوق بازنشستگی کشوری منجر به 
وصول نامه ای محرمانه شــد که طبق آن »به دلیل عدم تایید شــورای 
حقوق و دســتمزد طبق ماده 7۴ قانون مدیریت خدمات کشــوری و 
رعایت بندهای )ت( و )ث( ماده ) 7 ( قانون برنامه ششم توسعه، امکان 
اعتبار آن را قابل تامین ندانســتند و ابلاغیه مورخ ۱۴۰۰/۴/۱۵ را لغو و 

کان لم یکن اعلام کردند«.
بار مالی احکام صادره تا پایان سال ۱۴۰۱ حدود ۳۶هزار میلیارد ریال 
برآورد شده اســت. این در حالی اســت که افزایش ۱۰ درصدی حقوق 
بازنشســتگان موصوف در اول ســالجاری ) ۱۴۰۱/۱/۱ ( و همچنین 
ترمیم حقوق بازنشســتگان در ) ۱۴۰۱/7/۱( برمبنای آخرین حقوق 
دریافتی )حکم ۱۴۰۰/۱/۱( صادر و بدون صدور احکام افزایشی۱.۱۵ 

در سامانه صندوق پرداخت می گردد.

هرچند تعدادی از بازنشستگان با مراجعه به شعب دیوان عدالت اداری 
احکام بدوی و تجدید نظر به نفع خــود دریافت کردند، اما به لحاظ رای 
معارض، مراتب در هیات عمومی دیوان عدالت اداری مطرح می باشــد 
که در صورت تاکید بر اســتقرار احکام صادره، مــی تواند منجر به الزام 
صندوق بازنشســتگی کشــوری جهت اجرایی کردن احکام ازحیث 

پرداخت معوقه و اصلاحیه احکام ۱۴۰۱ آنان شود.
سرپرست صندوق بازنشستگی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا درخصوص 
پرداخت نشدن معوقات مربوط به احکام بازنشســتگان دانشگاه های 
علوم پزشــکی گفت : این موضع آنچه اســت که در قانون بودجه سال 
۱۳۹۹هم آمده بود، اما به دلیل تامین عدم نقدینگی مشــکلاتی ایجاد 

شد که احکام این دسته از بازنشستگان اجرا نشد.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران:
وهشی در پایتخت  انجام مطالعات پژ

ورت دارد ضر
رئیس شورای اسلامی شهر تهران با تاکید بر کار مطالعاتی در اداره بهتر 
شهر گفت: هر عملی اگر می خواهد درست و منطقی انجام شود باید بر 
مبانی علمی اســتوار باشــد و برای انجام کار علمی نیز در ابتدا باید کار 

تحقیقاتی و پژوهشی انجام شود.
 مهدی چمران در مراســم اختتامیه چهاردهمین جشنواره پژوهش و 
نوآوری در مدیریت شــهری و نهمین جشــنواره پژوهش و آموزش در 
مدیریت شهری و روســتایی افزود: یکی از کلماتی که در محاوره و در 
مواقع مختلف از آن اســتفاده می شــود، پژوهش یا تحقیق است اما در 
عمل کمتر از آن اســتفاده می شود البته در ســالیان اخیر بعد از توجه 
خاصی کــه به علم و موضــوع دانش بنیان ها شــد، اســتفاده عملی از 

پژوهش و تحقیق را کمی مناسب تر کرد.
وی با انتقاد از تاخیر در اجرای طرح ها و کمبود مطالعه برای انجام آنها، 
افزود: یکی از مسائلی که در مرکز مطالعات  شهرداری مورد توقع است 
تعریف طرح است که چه چیزی را باید به عنوان طرح تعریف کنیم زیرا 

تهیه موضوع و چگونگی کار خودش یک کار تحقیقاتی است.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه بسیاری از مراکز علمی و 
دانشگاهی کار علمی و تحقیقاتی خالص انجام می دهند افزود: در حالی 
که برای کشــور ما کاربردی بودن تحقیقات مورد نیاز است و در مرکز 
مطالعات شهرداری به طرح ها و کارهای تحقیقاتی نیاز داریم  که زمان 
اجرای طرح ها را کوتاه تر و بها و قیمت به پایان رســاندن آنها را نازل تر 

کند و البته باید توجه کنیم که از کیفت کار نباید کاسته شود.
وی با بیان اینکه باید برای شهر و مردم شهر شرایطی را به وجود بیاوریم 
که زندگی آنها در شهر راحت تر و سالم تر باشــد افزود: حدود ۲ هزار و 
۳۸ اثر در این جشنواره دریافت شــده که این امر موجب شده فعالیت 

پژوهشی بطور جدی و گسترده در تهران شکل گیرد.

شهر

 اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور اعلام کرد: طرح 
نوسازی تاکسی های فرسوده با امکان ثبت نام و انتخاب 
خودروی سمند »سورن پلاس پایه گاز سوز« با سطح 
آلایندگی یورو ۵ در ســامانه نوسازی ناوگان آغاز شده 

است.
فرایند نوسازی تاکسی های فرســوده پس از گذشت 
پنج ماه توقف در سال ۱۴۰۱، متقاضیان نوسازی فعال 

شده است.
یکی از اقدامات موثر در حوزه حمل و نقل درون شهری 
برای افزایش ســطح ارائه خدمات به شهروندان از یک 
ســو و کاهش آلودگی هوا و کاهش مصرف سوخت از 

سوی دیگر نوسازی ناوگان فرسوده حمل و 
نقل درون شهری اســت که برای تحقق آن 
لازم است نســبت به هماهنگی میان ارکان 
اجرایی طرح از جمله شــرکت خودرو ســاز 

برای تامین خودرو اقدام شود.
با توجه به حذف خودرو ســمند و پژو ۴۰۵ از 
سبد تولیدی شــرکت ایران خودرو در عمل 

نوسازی ناوگان تاکسی درون شهری متوقف شده بود 
که طبق پیگیری ها توســط اتحادیه تاکسیرانی های 
شهری کشــور، این شرکت نســبت به معرفی خودرو 
سمند »ســورن پایه گازســوز« به عنوان جایگزین در 

طرح نوســازی تاکسی های فرســوده اقدام 
کرده است.

با وجود گذشت بیش از هشــت ماه از سال، 
خودرو معرفی شــده توسط ســازمان ملی 
استاندارد برای شماره گذاری تایید نشده بود 
و این موضوع اعتراض گســترده تاکسیرانان 
و شــهرداری های کشــور را به دنبال داشته 
و اســباب توقف کامل فراینــد نوســازی را در حوزه 

تاکسیرانی موجب شده بود.
با رفع این مشــکلات و صدور تأئیدیه های لازم برای 
شــماره گذاری این خودرو با کاربری تاکسی، طرح 

نوسازی تاکســی های فرســوده با امکان ثبت نام و 
انتخاب خودروی ســمند ســورن پــلاس پایه گاز 
ســوز با ســطح آلایندگی یورو ۵ با قیمت ۲میلیارد 
و 7۳۱میلیون و 7۶۵هزار ریــال از ۲۶ آذر همزمان 
با روز ملی حمل و نقل در سراســر کشــور در سامانه 
نوســازی ناوگان )طرح تاکســی ســتاد( آغاز شده 

است.
متقاضیــان نوســازی خودروی فرســوده تاکســی 
می تواننــد با مراجعه به ســازمان های تاکســیرانی و 
حمل و نقل شــهرهای خود نسبت به ثبت نام و تکمیل 

مدارک لازم اقدام کنند.

رئیس ســازمان بهزیســتی گفت: بــرای خانواده های 
دارای دو معلول به بالا چه در روســتا و شــهر، سازمان 
بهزیســتی در شــهر ۲۰۰ میلیون تومان و در روســتا 
۱۵۰ میلیــون تومــان بلاعــوض پرداخــت می کند. 
علی محمد قادری رئیس ســازمان بهزیستی کشور در 
جلسه بررسی مشکلات و مســائل بهزیستی شهرستان 

در فرمانداری رفســنجان، اظهار کرد: بهزیســتی یک 
مجموعــه گســترده ای از وظایف و کارهایی ســت که 
به عدد هر ســالی که به عمر ســازمان بهزیستی افزوده 
شــده موضوعات جدیدی مطرح و به عنــوان وظایف 
کاری بهزیســتی می دانند.رئیس ســازمان بهزیستی 
کشور با بیان اینکه سازمان موضوع معلولان را پیگیری 

می کند، ادامه داد: اگر در خصوص نگهداری افراد دارای 
معلولیت به ویژه افرادی که دچار مشکلات روانی مزمن 
هستند نیاز به گسترش مراکز هست موضوع را به استان 
ارائه کنید و استان مطرح کند ما ظرفیت سنجی کرده و 
مجوز صادر می کنیم.قادری با بیان اینکه نگاه ســازمان 
بهزیســتی این اســت که بتوانیم خانواده ها را تقویت 

کنیم و خانواده یکی از اعضای خود را که دارای مشــکل 
و معلولیت است نگهداری کند، افزود: طی دو، سه هفته 
پیش دولت مصوب کرد حق پرســتاری برای ســازمان 
بهزیســتی افزایش یابــد. حق پرســتاری ملاحظات و 
اولویت هایــی دارد که ابتــدا به افراد ضایعــه نخاعی و 

بسترگرا و بعد معلولیت های چندجانبه تعلق می گیرد.

تاکسی

بهزیستی

علی قدمی  وزیر آموزش و پرورش گفت: 
رتبه بنــدی معلمان اجرا شــد و هیچ کس 
نگفت شــروعش در راستای ســند تحول 
بنیادین بــوده و همه پرســیدند چقدر به 

حقوق اضافه شد.
 یوسف نوری در نشســت ارائه و نقد الگوی 
اجرایی سازی سند تحول بنیادین آموزش 
و پــرورش کــه در کانون پــرورش فکری 
کودکان و نوجوانان برگزار شد با بیان اینکه 
در چشم انداز سند تحول بنیادین به رویکرد 
مدیریت نقدپذیر و مشارکت جو اشاره شده 
است که ما نیز به آن توجه داریم گفت: یکی 
از مهارت های پایه که متربیان ما باید داشته 
باشــند تفکر نقادی یا نقد کــردن منطقی 

است.
وی افزود: ایــن مهارت پایــه همانند دیگر 
مهارت های پایه شــاید کمتر در آموزش و 
پرورش مورد توجه قرار گرفته است و یکی 
از دلایلش این است که معلم را برای انتقال 

این مهارت ها به خوبی آماده نکرده ایم.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به اینکه بعضاً 
دانش آموختگان ما به همه مهارت های پایه 
مجهز نیســتند و مثلًا نمی توانند کار تیمی 
انجام دهند یا مهارت ارتبــاط با همدیگر را 
ندارند گفت: یک علت این اســت که شاید 
دانش را منتقل کرده ایم، اما این دانش با آن 
مهارتی که باید در فرد نگــرش ایجاد کند، 

عجین نشده است.
نــوری ادامه داد: ایــن در حالی اســت که 
معلمان ما بر اســاس اجتهاد خودشــان و 
برداشــتی کــه از موقعیت در آن شــرایط 

داشتند کارهای خوبی هم انجام دادند.

مهمترین عامل تحرک اجرایی سازی 
سند تحول است

وی با بیان اینکه عدم اجرایی ســازی سند 
تحول بنیادین به یک بیماری مزمن تبدیل 
شده است گفت: شاید این نشست مهمترین 
عامل تحرک اجرایی ســازی ســند تحول 
باشــد؛ زیرا قطعاً تضارب آرا در اینجاست و 

کمک می کند حرکت ما منطقی شود و این 
همگرایی موجب ترویج گفتمان سند شده 

و از آن نتیجه بگیریم.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به لایه های 
حکمرانــی گفت: یــک لایــه حکمرانی، 
لایه نرم اســت که به خرده نظام های پایه 
و عقلانیــت بــاز می گردد مثــلًا در خرده 
نظام های پایه در دیــدگاه دیگران و مادی 
گرایان قطعــاً “اقتصاد” را قــرار می دهند 
که به جامعه ما تســری یافته اســت اما در 
دیدگاه توحیــدی، این خــرده نظام پایه، 

“فرهنگ” است.
نوری اضافه کرد: برای اجرای ســند تحول 
بنیادیــن در کنار نهاد اقتصاد، سیاســت و 
فرهنگ، بخش تقنیــن را هم قرار دهیم که 
باید به کمک بیایند و برای اجرایی ســازی 
این ســند اقدام کنند. لایــه دیگر، عملکرد 
اســت که بیشتر در کشــورها نگاه معطوف 
به “نتایج” است، اما در نظام تعلیم و تربیت 
به “پیامد” بیشــتر توجه می شود و نه اینکه 

فقط نتایج از حیث کمی مهم باشــند. لایه 
بعدی، ادراک عملکرد و بسیار مهم است.

وی با بیان اینکه باید نــگاه متفاوتی به این 
موضوع داشــته باشیم که »ســند چرا اجرا 
نمی شــود؟« گفت: ســاحت های تربیتی 
شش گانه در ســند تحول بنیادین داریم و 
خروجی دانش آموختگان در ســند تحول 
بنیادین باید بر مبنای این شــش ســاحت 
باشــد. به عبارت دیگر پیامد نظام تعلیم و 
تربیت برای دانش آموختگانی مجهز به این 
شش ســاحت باشــند و این مهم به صورت 
کارنامه ارائه شــود که کســی به آن توجه 

نمی کند.
وزیر آموزش و پرورش ادامه داد: نیاز اســت 
این گفتمان، ســاری و جــاری و از نقطه ای 
آغاز شود. یک ســری موانع در مسیر داریم. 
در عوامل فردی، همســویی اهــداف فرد و 
سند مطرح اســت. رتبه بندی معلمان اجرا 
شد و هیچکس نگفت شروعش در راستای 
ســند تحول بنیادین بوده و همه پرسیدند 

چقــدر به حقــوق اضافه شــد. رســانه ها 
قســمتی از رتبه بندی را پررنگ می کنند 
که ما به ازایش اصلاح نظام پرداخت اســت. 
اما اولویت اول ارتقای نظــام تعلیم و تربیت 
بود. باید بگویم در تبیین حتی کاری که در 
راستای اصلاح سند تحول انجام شد، موفق 

نبودیم.

مدرسه هنوز از خودش اختیاری ندارد
نوری به فرهنگ ســازمانی بــه عنوان یکی 
دیگر از موانع اجرایی ســازی ســند تحول 
بنیادین اشــاره کرد و گفت: به دلیل مزمن 
شــدن و اجرایی نشدن ســند، حلقه وصل 
میان ستاد و صف از بین رفته است. در ستاد 
این تلاش انجام می شــده و باید به مدرسه 
پیوند بخورد. فرد باید ببیند که این ســند 
برایش چه نفعی دارد. در حوزه ســازمانی، 
نظام هم باید بداند که اگر ســند اجرا شود 
چه میزانی اثر دارد. تأثیر سند را باید بتوانیم 
نشان بدهیم. ســند تا کنون به یک گفتمان 

رایج تبدیل نشده است.
وی افزود: باید به مبانی برگردیم و تغییرات 
را از مبانی شــروع کنیم تا ســند توســط 
ذی نفعان پذیرفته شــود. وقتی گروه های 
مردمی می بینند ســند اجرا می شــود آن 
زمان بیشــتر به آموزش و پــرورش کمک 

می کنند.
وزیر آموزش و پــرورش با اشــاره به اینکه 
سند تحول اجرا نمی شــود مگر با وفاق ملی 
گفت: این وفاق ملی با همگرا شدن دلسوزان 
نظام تعلیم و تربیت میسر می شود. یک کار 
مهم این است که اول ســال، مدارس برنامه 
مشخصی داشته باشند و دیگر در طول سال 
برای آنها بخشــنامه ای ابلاغ نشود. واقعیت 
این اســت که مدرســه هنــوز از خودش 
اختیاری نــدارد و آن وقت مــا می خواهیم 

تحول ایجاد شود.

سند تحول را یک سند مالی می بینند
نــوری افزود: شــاخص های ســند تحول 
مدرسه ای با مشارکت پژوهشگاه مطالعات 
و شــورای عالی آموزش و پرورش در حال 
استخراج است. سند تحول بنیادین ساخت 
یک ســاختمان نیســت؛ بایــد در اجرایی 
سازی سند، زمان، مکان و روش دقیق را به 

کار ببندیم.
وی با بیــان اینکه در نگاه بودجه ای، ســند 
تحول را یک سند مالی می بینند گفت: باید 
خانواده در اسناد بودجه دیده شود. در متن 
ماده واحده بودجه باید عبارات فرهنگی و نه 
صرفاً اقتصادی دیده شوند. مثلًا برای اجرای 
فرهنگ یــا جمعیت و خانــواده یا آموزش 
و پرورش مبالغی را تعیین کنند. اگر ســند 
تحول اجرا شــود این اتفاق میسر است. آن 
وقت اســت که عنوان برنامه ما نمی شــود 
“توســعه اقتصــادی، اجتماعی و ســپس 
فرهنگی” بلکه می شــود برنامه “فرهنگی” 
نظــام و برای پیشــرفت اقتصــادی هم در 
جداول مختص خودش بودجــه را تنظیم 

می کنند.

فرایند نوسازی تاکسی های فرسوده آغاز شد

ارائه تسهیلات بلاعوض برای ساخت مسکن معلولان

معاون وزیر آموزش و پرورش خبر داد

ارزیابی ۶۰۰ هزار معلم در نظام رتبه بندی
خریدار  معاون وزیر آمــوزش و پرورش و 
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پــرورش گفت: حدود ۶۰۰ 
هزار نفــر از معلمان در قالــب اجرای قانون 
نظام رتبه بنــدی ارزیابی شــدند و کارنامه 

فعالیت آنها صادر شده است.
محسن زارعی در نشســت ارائه و نقد الگوی 
اجرایی سازی سند تحول بنیادین آموزش و 
پرورش در کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان اظهار داشت: بند ۱۳ سیاست های 
کلی تحــول در آموزش و پرورش از ســوی 
مقام معظم رهبری ابلاغ شــد کــه در این 
بند، تکلیفی مبنی بر اســتقرار نظام جامع 
رصد، نظارت، ارزیابی و تضمین کیفیت در 
آموزش و پرورش به ما ســپرده شــده و در 
ســند تحول بنیادین آموزش و پررش نیز 

مورد تاکید است.
وی افزود: در راســتای انجام این تکلیف در 
مصوبه 7۶۰ و ۸۸۶ شــورای عالی آموزش و 
پرورش، شاخص ها تدوین و به آن پرداخته 
شده است اما باید مشــخص شود که کجا از 
شاخص ها فاصله گرفته ایم تا بتوانیم جلوی 

آن را بگیریم.
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آمــوزش و پرورش یادآور شــد: رصد 

این شــاخص ها در پایه دوازدهم که ســال 
آخر و سال خروجی ماست به صورت دقیق 
انجام می دهیم و یک آزمون استاندارد ملی 
هماهنگ با عنوان امتحانــات نهایی برگزار 
می کنیم.وی افــزود: البته کــه این آزمون 
نیز ســال ها اسیر نظام ســنجش دیگری با 
عنوان کنکور قرار می گرفــت و دانش آموز 
خودش را برای کنکور آماده می کرد و برای 
سال ها گزارش داده می شــد که میانگین 
معدل دانش آمــوزان در امتحانات نهایی، 
۱۲ اســت و وضعیت ما در این حوزه خوب 
نیست زیرا آینده  دانش آموز در نظام دیگری 
رقم می خورد و خودش را برای همان آماده 
می کرد.معاون وزیر آموزش و پرورش گفت: 
بر اســاس تغییری که پیش آمــد، مصوبه 
شــورای عالی انقــلاب فرهنگــی فرصت 
خوبی را ایجاد کرد تا آمــوزش و پرورش را 
از این گرفتاری نجــات داده و آن را به ریل 

اصلی اش برگردانیم.
زراعی گفت: به جــز امتحانات نهایی، رصد 
دقیقی از سایر پایه ها نداریم و در این راستا 
گزارش آزمون هــای بین المللی تیمز و پرلز 
را داریم که همچنــان در رده ۴۰ به بالا قرار 
می گیریم و البته نمی دانیــم این آزمون ها 
چه چیزی را می سنجند و آیا ما دنبال همین 

ســنجه ها هســتیم یا چیز دیگری را باید 
دنبال کنیم. آزمون های پیشرفت تحصیلی 

می تواند به این رصدها کمک کند.
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پرورش افــزود: در بند پنج 
ماده ســه سیاســت های کلی ایجاد تحول 
بر اســتقرار نظام ارزشــیابی و ســنجش 
بــر  مبتنــی  عمومــی  صلاحیت هــای 
شــاخص های آموزشــی و فرهنگی تاکید 
شده است. در ســند ۲ از راهکار ۱۰ اهداف 
عملیاتی ســند نیز تاکید شــده که سال ها 
معطل باقی مانده بود و با تصویب نظام رتبه 

بندی محقق شد.
زارعی درباره شاخص های معلم تراز توضیح 

داد: پیشتر مشخص نبود معلم تراز باید چه 
ویژگی هایی در شایســتگی های عمومی، 
تخصصی، حرفه ای و تجربه داشــته باشــد 
اما اکنون ایــن شــاخص ها در قانون نظام 
رتبه بندی روشن اســت و همکار ما می داند 
که معنی معلم تراز یعنی چه و باید خودش 
را به آن برســاند. در واقع نظــام رتبه بندی 

بهترین فرصت است.
وی افزود: پیشتر با غفلت از زحمت معلمان، 
بر اســاس مدرک تحصیلــی ارتقاهایی رخ 
می داد اما اینکه در عرصه عمل و در کلاس 
درس چه می کند را هیچ وقت ارزش گذاری 
نمی کردیــم. اکنون فرصتی فراهم شــده 
تا ارزش کار همکارمــان را ببینیم و در این 

نظام شایستگی ها ارزشش را لحاظ کنیم.
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پرورش گفت: دریای عظیم 
نیروی انســانی داریم اما تــوان همکاران و 
شایســتگی های آنها ســطح بندی نشده 
اســت تا متناســب با آن از توانمندی شان 
اســتفاده شــود.زارعی اضافه کرد: به طور 
مثال مشخص نبود که چه تعداد دکترمعلم 
داریم و چه حد از آنها اســتفاده شده است. 
ما ســرامدان حوزه خود را به مردم معرفی 
نکرده ایم. به طور مثال فرد با مدرک پســا 

دکترا داشــته ایم و نمی دانستیم و این یک 
عیب اســت که معلمان ما در شورای عالی 
کمتر دیده می شوند.وی با بیان اینکه قانون 
نظام رتبه بندی معلمان مبتنی بر اســناد 
بالادستی و عین سندتحول است، ادامه داد: 
در این راســتا باید در اجرا دقت کنیم و همه 

همکاران را در نظر بگیریم.
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت 
نظام آموزش و پرورش اظهار داشــت: باید 
محکم بایستیم تا این کار استمرار پیدا کند 
البته در مرحله اســتقرار، محدویت زمانی 
داریم و ممکن است محدودیت هایی ایجاد 
کند اما در تداوم آن بایــد همگی این کار را 
جدی بگیریم.زارعی با اشــاره بــه فرآیند 
نظام رتبه بندی گفت: همــکاران ما ابتدا با 
خواظهاری شایســتگی های خود را اعلام 
کردند و مدارک و مســتندات را بازگذاری 
کردند. براین اســاس، یا باید کانون ارزیابی 
می گذاشــتیم و حضوری دعوت می کردیم 
و دوم اینکــه رفتار همــکاران در موقعیت 
واقعــی کلاس درس را از ســوی مدیــران 
مــدارس می ســنجیدیم که راهــکار دوم 
اجرایی شــد. این نظام ارزیابــی می تواند 
در جــذب و ورودی هــا، ارتقــای مدیران 

عملیاتی، میانی و ارشد هم کمک کند.

آگهی مفقودی
سند وبرگ ســبز وانت ســایپا ۱۵۱مدل ۱۳۹۵رنگ 
وشاســی    ۵7۳40۳۳)M۱۳ روغنــی  ســفید 
ایــران  شــهربانی  و   NAS4۵۱۱00G4۹۵۹472
۶4_۵7۹د4۳به نام سید حســین حسن ابادی مفقود 

واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



کرمانشاه -حســنا فخارزاده  رئیس 
ســازمان حمل و نقل مســافر شــهرداری 
کرمانشــاه از ورود ۱۰۸ دســتگاه اتوبوس 
و ۱۰۰ دســتگاه مینی بوس ون بــه ناوگان 
حمل و نقــل عمومی کرمانشــاه خبر داد و 
گفت: همزمان با روز حمــل و نقل عمومی از 
۲۰ دســتگاه اتوبوس جدیدالورود رونمایی 

می شود.
مهــدی احمــدی در ســخنرانی پیش از 
خطبه های نماز جمعه امروز با تســلیت به 
مناسبت فرا رســیدن ایام شهادت حضرت 
فاطمه زهرا )س( و گرامیداشت روز حمل 
و نقل عمومــی و رانندگان اظهار داشــت: 
حمل و نقــل عمومی یکــی از راهکارهای 
اقتصادی برای کمک به قشــر ضعیف و کم 
درآمد جامعه بوده و اکثر مناطق حاشــیه 
نشین شــهر متقاضی حمل و نقل اتوبوسی 

هستند.
احمدی عنوان کرد: از ســال ۱39۲ تا سال 
۱4۰۰ نگاه دولت به سمت حوزه حمل و نقل 
عمومی کشــورمعطوف نبود و حمل و نقل 
اتوبوسی روز به روز به سمت فرسودگی پیش 

می رفت که خوشبختانه در دولت مردمی و 
انقلابی آیت الله رئیسی با تشکیل قرارگاهی 
مستقل و خاص در وزارت کشور و با ریاست 
وزیر کشور، جهت رسیدگی به حوزه حمل و 
نقل عمومی، معضلات و مباحث حمل و نقل 
عمومی به صورت ویژه بررســی و به سمت 

برطرف شدن پیش رفت.
عضو هیئت مدیره اتحادیه اتوبوسرانی های 
شــهری کشــور با قدردانی از حمایت های 
شهردار کرمانشــاه و اعضای شورای اسلامی 
شهر گفت: خوشبختانه مقدمات خرید ۱۰۸ 
دستگاه اتوبوس جدید برای کرمانشاه فراهم 
شده و به صورت ویژه برای مرحله اول تعداد 
۲۰ دســتگاه اتوبوس برای شــهر کرمانشاه 

دریافت شد.
 وی گفت: بــا توجه به قیمت بســیار بالای 
اتوبوس ها امــکان پرداخــت هزینه خرید 
اتوبوس برای شــهرداری مقــدور نبود که 
خوشــبختانه بــا ورود دولــت مردمی آیت 
الله رئیســی و دستور مســتقیم وزیر کشور، 
حــدود ۲۰ درصد هزینه خریــد اتوبوس ها 
را شــهرداری ها پرداخت کرده و ۸۰ درصد 

باقیمانده را دولت متقبل شد.
رئیس ســازمان مدیریت حمل و نقل مسافر 
شــهرداری کرمانشــاه افــزود: ۲6 آذرماه 
همزمان با روز حمل و نقــل عمومی از تعداد 
۲۰ اتوبوس جدید خریداری شــده رونمایی 
شده و وارد سیستم حمل و نقل عمومی شهر 

کرمانشاه خواهند شد.
وی با اشاره به مطالبات مردمی در خصوص 
پرداخــت الکترونیک کرایه ها افــزود: تمام 
اتوبوس هــای جدید به دســتگاه پرداخت 
الکترونیک تجهیز شده و از این پس کرایه ها 
به صورت الکترونیک و یا از طریق کارت بلیط 

پرداخت می شود.
احمــدی با بیــان اهمیت ســهولت تردد 
جانبــازان و معلولین گرامــی مطرح کرد: 
اتوبوس های جدید الورود مجهز به جایگاه 
ویلچر و رمپ ویژه جانبازان و معلولین بوده 
که این امــکان در اتوبوس هــای قدیمی 

وجود نداشت.
وی گفت: در ســال ۱4۰۱ بــا پیگیری ها و 
درایت شــهردار، اتوبوس ها به صورت کاملًا 
رایگان در اختیار برگزاری هرچه بهتر فریضه 

نماز جمعه و تمــام مراســم های مذهبی، 
فرهنگی و اجتماعی در ســطح اســتان قرار 
گرفت و تیم های ورزشی اعزامی از استان نیز 
از خدمت رســانی رایگان ناوگان اتوبوسرانی 

برخوردار بودند.
عضو هیئت مدیره اتحادیه اتوبوسرانی های 
شهری کشــور از ورود ۱۰۰ دســتگاه ون به 
ناوگان مسافربری شــهر کرمانشاه خبر داد 
و اظهار کرد: این ون هــای ۱5 نفره متفاوت 
از ون های موجود در اســتان بــوده و دارای 
ســقف بلندتری جهت اســتفاده راحت تر 

مسافران هستند که به زودی با پیگیری های 
صورت گرفته وارد چرخه خدمت رســانی به 

مردم شریف کرمانشاه خواهند شد.
رئیس ســازمان مدیریت حمل و نقل مسافر 
شهرداری کرمانشــاه این سازمان را پذیرای 
پیشــنهادات و انتقــادات مردم دانســت و 
افزود: امید است مردم شــریف کرمانشاه با 
راهنمایی ها، پیشــنهادات و انتقادات خود 
ما را در پیگیری و بررســی و برطرف کردن 
ضعف ها و کاستی های سیستم حمل و نقل 

عمومی یاری کنند.

اهواز -محمد مجدم  دومین کارگاه ارتقاء سطح 
سواد سلامت ســالمندان به مدرســی دکتر محمد 

آرزومند در بیمارستان شهداء شوشتر برگزار شد.
 به منظور ارتقاء ســلامت بازنشستگان با حضور دکتر 
محمد آرزومند کارگاه آموزشــی با موضــوع ارتقاء 
سلامت بازنشســتگان به میزبانی شهرستان شوشتر 

و در محل بیمارستان شهداء این شهرستان برگزار شد.
دکتر آرزومند ضمن بر شــمردن مقتضیات ســبک 
زندگی دوران سالمندی به تشــریح دروه های سنی 
دوران ســالمندی و همچنین نحوه ســبک زندگی 
مناســب با آن دوران پرداخت. آرزومند بــا بیان این 
نکته که دوران ســالمندی به ســه دوره ی سالمند 

جوان ، سالمند میانسال و کهنســال طبقه بندی می 
شــود به لزوم رعایت برنامه های تغذیه ای و ورزشی 

متناسب با همان دوران پرداخت.
در ادامه برنامه دکتر آرزومند ضمن تعریف و تشــریح 
بیماری پوکی اســتخوان ، به بیان راه های پیشگیری 
و درمان ایــن بیماری بــرای ســالمندان پرداخت. 

همچنین ایشــان حرکات ورزشــی مناســب سنین 
سالمندی را برای حاضرین اجرا کرد .

در پایــان برنامه دکتر آرزومند به ســوالات حضار در 
خصوص پیشگیری از بیماریها ، زمان مناسب ورزش 
دوران سالمندی و اصلاح ســبک زندگی سالمندی 

پاسخ داد.

شیراز-چراغی  طــی مراسمی، ضمن قدردانی از 
نادر طیبی، مدیرعامل قدیم منطقــه ویژه اقتصادی 
شیراز، ســعید مصفا، سرپرست پیشــین شهرداری 
شیراز به عنوان مدیرعامل جدید این منطقه، معرفی 

شد.
نائــب رئیــس هیئــت مدیره شــرکت توســعه 
صنایــع و صــادرات فــارس در مراســم تکریم 
و معارفــه مدیران عامــل قدیم و جدیــد منطقه 
ویژه اقتصادی شــیراز، بــا بیان اینکه متاســفانه 
ظرفیت هــای مالــی مناســب بــرای اقدامــات 
اقتصادی بزرگ در اســتان وجود نــدارد، گفت: 
در تلاشــیم تا با راه اندازی شــرکت های وابسته 
به هلدینــگ توســعه صنایع و صــادرات فارس 
بتوانیم بخش قابــل توجهی از زیر ســاخت های 

لازم را ایجاد کنیم.
ساســان مبینــی دهکــردی با اشــاره بــه حضور 
مدیرانعامل کارخانه ها و واحدهای تولیدی مســتقر 
در منطقه ویژه اقتصادی شــیراز گفت: بی شک شما 

صنعتگران به عنوان سفیران اقتصاد و تولید به خوبی 
با شــرایط و وضعیت اقتصادی و مالی کشــور آشــنا 
هســتید و این واقعیفت را هم باید پذیرفت که شرایط 

کنونی مطلوب نیست.
مشــاور مالی و اقتصادی اســتاندار فارس با اشــاره 
به اینکه عــدم مدیریت صحیح ایــن اتفاقات عوارض 
و پیامدهای نامطلوبی دارد، ادامــه داد: قطعا در این 
شرایط نقش سازمان های توســعه گر و تسهیل گر در 

رونق اقتصاد به خوبی مشخص و برجسته است.
او شرکت توســعه صنایع و صادرات فارس را یکی از 
شرکت های تسهیل گر در فراهم کردن زیر ساخت 
های اقتصاد و تولید برشــمرد و افــزود: در نهایت 
این مهم باعــث رونق اقتصاد و ایجاد اشــتغال و در 
نهایت منجــر به تقویــت عرضه و انگیزه ســرمایه 
گذاری می شــود کــه این مهــم می توانــد حلقه 

اقتصاد قوی تر و فزاینده تر شود.
مبینی همچنین با اشاره به اینکه طبق آمارها منطقه 
ویژه اقتصادی شــیراز یکی از مناطق موفق در سطح 

کشور به شــمار می رود، بیان کرد: بی شک تقویت و 
مدیریت صحیــح این ســازمان ها به کشــور کمک 
می کند تا کشور بتواند از این وضعیت و دوران گذار به 
خوبی عبور کند و شــرایط اقتصادی کشور را مطلوب 

تر می کند.
اپ به سوابق درخشان سعید مصفا؟ مدیرعامل جدید 
منطقه ویژه اقتصادی شیراز اشــاره کرد و ادامه داد: 
آقای مصفا به عنوان یکی از افراد خبره و زبده در حوزه 
اقتصادی و مالی تجربه های موفق و ارزشــمندی در 
حوزه مالی شــهرداری شــیراز، سرپرست شهرداری 
کلانشهر شــیراز و ….. را دارد که حضور این افرد در 

منطقه ویژه اقتصادی شــیراز می تواند توسعه و رونق 
را پیش از پیش در این منطقه ایجاد کند.

او با بیان اینکه متاســفانه ظرفیت های مالی مناسب 
برای اقدامات اقتصادی بزرگ در استان فارس وجود 
ندارد، افزود: در تلاشــیم تا با راه انــدازی و ایجاد یک 
تا دو شــرکت وابســته به هلدینگ توســعه صنایع 
و صادرات فــارس بتوانیم بخش قابــل توجهی از زیر 

ساخت های لازم و اشتغال را در استان ایجاد کنیم.
در پایان این مراســم، ضمن قدردانی از زحمات نادر 
طیبی، ســعید مصفا به عنوان مدیرعامل منطقه ویژه 

اقتصادی شیراز منصوب شد.

خوزستان

برگزاری دومین کارگاه ارتقاء سطح سواد سلامت سالمندان 
در بیمارستان شهداء شوشتر

سعید مصفا ، مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی شیراز شد

در عصــر جدید  اصفهان-مریــم مومنی 
روابط عمومی هــا وظیفه تجزیــه و تحلیل افکار 
مخاطبین به ویــژه در بخش آب کــه نیاز اصلی 

زندگی است را بر عهده دارند
مدیــر عامــل آبفــای اســتان اصفهــان یکی از 
رســالت های مهــم روابط عمومــی هــای آب و 
فاضلاب کشــور را افزایش ســواد آبی در جامعه 

برشمرد.
به گزارش جارچــی اخبار، حســین اکبریان در 
همایــش مدیــران روابط عمومــی صنعت آب و 
فاضلاب کشــور به میزبانی آبفای استان اصفهان 
با بیان این که یکی از اهداف و رســالت های مهم 
روابط  عمومی هــای این صنعت افزایش ســواد 
آبــی در جامعه اســت، اظهــار داشــت: آگاهی 
بخشــی چگونگی فرآیندهای تولید، اســتحصال 
و تصفیه آب و همچنین تصفیه و دفع بهداشــتی 
فاضلاب امر بســیار مهم و دشــواری اســت که 
بایستی توســط دفاتر روابط عمومی شرکت های 
آب و فاضلاب برای مــردم تبیین و ارزش گذاری 

شود.
وی افزود: در عصر جدید روابط عمومی ها وظیفه 
تجزیه و تحلیل افــکار مخاطبین به ویژه در بخش 
آب که نیاز اصلی زندگی اســت را بر عهده دارند 
و آگاهی  بخشــی صحیح در ایــن زمینه افزایش 

سواد آبی را در پی دارد .
مدیر عامل آبفای اســتان اصفهان با بیان این که 

آب و مشــکلات کم آبی یک اتفاق جهانی اســت 
که کشــور ما نیز با توجه به اقلیم خشــک درگیر 
آن شده است، اظهار داشــت: آرمان های توسعه 
پایدار، دسترســی همگان به آب شــرب سالم و 
پایدار و دفع بهداشــتی فاضلاب را مــد نظر قرار 
داده اســت و ضروری اســت که از ســوی دفاتر 
روابط عمومــی ارزش این اقدامات برای اقشــار 

مختلف مردم تبیین شود.
وی همچنیــن توجه ویــژه به فضــای مجازی با 
توجه به گســتردگی ایــن فضا و شــرایط کنونی 
جامعه و برنامه ریــزی بلندمدت بــر پایه برنامه 
های دانش محــور در عرصه روابــط عمومی را از 
اولویت های مهم روابط عمومــی های صنعت آب 

و فاضلاب کشور بر شمرد.

اصفهان-مریم مومنی مدیر آبفای ســمیرم 
از آغــاز عملیات اجرایی طرح جهاد آبرســانی در 

منطقه وردشت شهرستان سمیرم خبر داد.
شهرســتان ســمیرم در جنوب اســتان اصفهان 
واقــع شــده و از قطب های توریســتی اســتان 
می باشــد، این شــهر با ارتفاع بیــش از ۲/46۰ 
متر از ســطح دریا به عنوان بلندترین شهر ایران 
به عنوان بام ایــران نیز اطلاق می شــود. قدمت 
ســمیرم به ۷۰۰ ســال قبل از میلاد مســیح بر 
می گردد، برخی قدمت ســمیرم را بســیار بیشتر 
از این می دانند،شهرستان ســمیرم از نظر منابع 
آبی و طبیعی بهترین شهرســتان استان اصفهان 
محسوب می شود، ســمیرم رتبه اول تولید سیب 

مرغوب در کشور را دارا می باشد.
مجید صابــری بیان کــرد: با اجــرای این طرح 
هشــت روســتا از آبرســانی پایدار بهره مند می 
شوند و شرایط کمی و کیفی آب شرب حدود 3۲ 

روستا نیز بهبود می یابد.
وی خاطرنشــان کــرد: این طــرح در حدود 4۸ 
کیلومتــر، با لوله هایــی به قطرهــای ۷5، 9۰ و 
۱۱۰ میلی متر اجرا خواهد شــد که هم اکنون در 

حدود 5۰۰ متر آن حفاری شده است.
مدیر آبفای ســمیرم با بیان این که با اجرای طرح 
جهاد آبرســانی در شهرستان ســمیرم ۱۱۱۰۸ 
نفر در ۱9 روستا از آب شرب پایدار بهره مند می 
شــوند، تصریح کرد: این عملیات از اواخر مرداد 

ماه ســال جاری آغــاز و تا کنــون در حدود ۱۰ 
کیلومتر حفاری و لوله گذاری شده است.

صابری خاطرنشــان کــرد: جهاد آبرســانی در 
شهرستان ســمیرم با ۱۲9 کیلومتر لوله گذاری 
خطوط انتقال و شــبکه توزیــع آب، احداث ۱5 
باب مخــزن با ظرفیــت 55۰۰ متــر مکعب ، دو 
ایســتگاه پمپاژ و حفــر و تجهیز ســه حلقه چاه 

اجرایی می شود.
وی در پایــان خاطرنشــان کرد: در شهرســتان 
ســمیرم ۱۰۰ روســتا تحــت پوشــش خدمات 
شــرکت آبفای این شهرســتان قــرار دارند که 
آبرسانی به ۱9 روستا به صورت ســیار انجام می 
شــود و با تحقق طرح جهاد آبرسانی، به آب شرب 

پایدار متصل خواهند شد.

اصفهان اصفهان
مدیرعامل آبفای استان اصفهان:

وابط عمومی های افزایش سواد آبی رسالت مهم ر
 صنعت آب و فاضلاب در کشور است

 مدیر آبفای شهرستان سمیرم:
ح جهاد آبرسانی آغاز عملیات طر

 در منطقه وردشت شهرستان سمیرم

ورود ۲۰۸ دستگاه اتوبوس و مینی  بوس ون
 تازه نفس  به ناوگان حمل و نقل عمومی کرمانشاه

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز :
ظرفیت تخت های بیمارستانی اطفال

 در خوزستان افزایش یافت

دکتر حبیب حی بر، معاون درمان دانشگاه علوم  اهواز- محمد مجدم 
پزشکی جندی شاپور اهواز از افزایش ظرفیت تخت های بیمارستانی در 

استان به دلیل بروز مشکلات حاد تنفسی در بیماران اطفال خبر داد.
دکتر حبیب حی بر، معاون درمان دانشــگاه علوم پزشکی جندی شاپور 
اهواز در این خصوص گفت: با افزایش چشمگیر مراجعات اطفال و نوزادان 
با علائم آنفلوانزا و تنگی نفس و با توجه به تکمیل ظرفیت مرکز آموزشی، 
پژوهشــی و درمانی ابوذر اهواز، تا این لحظه تعداد ۱53 تخت در اهواز و 
۸۲ تخت در شهرستان های تحت پوشش دانشگاه علوم پزشکی جندی 

شاپور اهواز به چرخه خدمت رسانی به اطفال اضافه شده است.
وی افزود: تمامی بیمارستان های دارای بخش اطفال و نوزادان استان، از 
قبیل مرکز آموزشی، پژوهشــی و درمانی گلستان اهواز، مرکز آموزشی، 
پژوهشــی و درمانی امام خمینی )ره( اهواز، بیمارستان سینا شهرستان 
کارون، بیمارستان ســوانح ســوختگی طالقانی اهواز، مرکز آموزشی، 

پژوهشی و درمانی رازی اهواز و … به حالت آماده باش کامل درآمدند.
گفتنی است، با توجه به شرایط پیش آمده و به منظور کنترل و مدیریت 
بحران، در حال حاضر تعداد ۲35 تخت در کنار مرکز آموزشی، پژوهشی 
و درمانی ابوذر اهواز به مدار خدمت رســانی به اطفال و نــوزادان اضافه 

شده اند.

مدیر کل کمیته امداد استان کردستان :
امداد  کمیته  مددجویان  بستری   هزینه 

شد رایگان 

ســنندج -فاطمه ملایی  مدیر کل کمیته امداد استان کردستان 
از رایگان شــدن خدمات بســتری و تخفیف خدمات درمان ســرپایی 
مددجویان تحــت حمایت این نهاد در بیمارســتان هــا و مراکز دولتی 

درمانی خبر داد.
رضا طوســی با بیان این خبر عنوان کرد: بر اســاس بخشنامه جدید این 
نهاد، کلیه مددجویان تحت حمایت شهری و روستایی که دارای دفترچه 
درمانی بیمه سلامت هستند، در صورت بستری شدن در بیمارستانها و 

مراکز درمانی دولتی هیچ گونه هزینه ای پرداخت نخواهند کرد.
وی افــزود:  مددجویان تحت حمایــت این نهاد در کنار رایگان شــدن 
هزینه بستری، برای دریافت خدمات سرپایی از 3۰ درصد مبلغی که قبلا 
پرداخت می کردند بر اســاس این قانون جدید برای دریافت این خدمات 
فقط ۱5  درصد کل هزینه درمانی خدمات ســرپایی را پرداخت خواهند 

کرد.
طوســی گفت: تمامی مددجویانی که تحت درمان در بیمارســتان ها و 
مراکز درمانی دولتی هستند جهت بهره مندی از خدمات فوق به نماینده 

سازمان بیمه سلامت مستقر در بیمارستان ها مراجعه نمایند.
مدیــر کل کمیته امداد اســتان کردســتان تصریح کــرد: مددجویان 
باید با رعایت نظام ارجاع و از طریق معرفی از طریق پزشــک خانواده به 

بیمارستان ها و مراکز درمانی دولتی معرفی تا مشمول این خدمت شوند.
وی ادامه داد: در ۸ ماهه نخســت امســال ۱۱ میلیارد تومان برای ارائه 

خدمات درمانی به مددجویان تحت حمایت این نهاد ارائه شده است.

مدیرعامل سازمان مدیریت حمل ونقل بار شهرداری 
اصفهان خبر داد:

ح محدوده زمانی_مکانی«  بهره برداری از »طر
جاری هفته  در 

مدیرعامل سازمان مدیریت حمل ونقل بار  اصفهان-مریم مومنی 
شــهرداری اصفهان با بیان اینکه در هفته جاری از طرح محدوده زمانی_
مکانی بهره برداری می شــود، گفت: این طرح به صورت هوشمند رصد و 
مدیریت ناوگان حمل ونقل بار درون شهری در سطح شهر را بر عهده دارد.

به گزارش اداره ارتباطات رسانه ای شهرداری اصفهان، سیدعلی عبدالهی 
با بیان اینکه حمل ونقل یکی از عرصه های مورد توجه مدیریت شــهری 
است، گفت: در حال حاضر شــاهد اختصاص بودجه های قابل قبولی به 

این حوزه هستیم.
او با اشاره به پروژه های حمل ونقلی شاخص شهر اصفهان همچون قطار 
شــهری، اتوبوســرانی و تاکســیرانی اعلام کرد: در هفته جاری از طرح 
محــدوده زمانی_مکانی ســازمان مدیریت حمل ونقل بار شــهرداری 

اصفهان به صورت رسمی رونمایی می شود.
او ادامه داد: این طرح به صورت هوشــمند رصد و مدیریت ناوگان بار در 
سطح شــهر را بر عهده دارد و امیدواریم با اجرای آن، شاهد نظام بخشی و 
مدیریت صحیح ناوگان حمل ونقل بار درون شهری و کاهش آلایندگی ها 

ناشی از این ناوگان باشیم.
مدیرعامل سازمان مدیریت حمل ونقل بار شهرداری اصفهان تأکید کرد: 
با کمک این ســامانه با خودروهایی که مجوزهای لازم از جمله بارنامه و 
معاینه فنی ندارد یا اضافه تناژ و آلایندگی دارند به صورت قانونی برخورد 

و جریمه ها به صورت آنلاین برای آنها ارسال می شود.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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شیراز



معاون بانک مرکزی اعلام کرد
تقاضا برای وام زیاد و منابع بانک ها محدود است

معاون نظارت بانک مرکزی تقاضا بــرای وام را زیاد ارزیابی کرد و گفت: 
در این زمینه منابع بانک ها برای پرداخت تســهیلات محدود اســت و 

تحت فشار تسهیلات تکلیفی قرار دارند.
ابوذر ســروش درباره روند تســهیلات دهی خرد بانک ها مبنی ایجاد 
میانگیــن و ســپرده گذاری اظهار کــرد: پرداخت تســهیلات خرد 
نباید مبتنی بر ایجاد میانگین باشــد اما ممنوع نیســت. در این زمینه، 
بانک های قرض الحســنه خدمات بهتری در جهت پرداخت تسهیلات 
ارائه می دهند و شبکه بانکی نیز تحت فشار پرداخت تسهیلات تکلیفی 
اســت.وی افزود: با این حال رشد پرداخت تســهیلات خرد زیر ۲۰۰ 
میلیون تومان حدود ۴۰ تا ۴۵ درصد طی شــش تا هفت ماهه امســال 
بوده است. باید به این موضوع توجه شود که تقاضا برای تسهیلات زیاد 

و ظرفیت و منابع بانکی محدود است.
معاون نظارت بانک مرکزی ادامه داد: سهم تسهیلات تامین مالی خرد 
در شبکه بانکی باید مشخص شود زیرا، همه بانک ها نمی توانند به عموم 
مردم وام بدهند بلکه اولویتی که برای برخی بانک ها تعیین شــده این 

است که به بخش تولید وام پرداخت کنند.
سروش در پایان اعلام کرد: بانک هایی که بخشی از مبلغ وام یا سپرده را 
بلوکه می کردند، به هیئت انتظامی بانک ها معرفی شــدند و در صورتی 
که موارد دیگری از تخلف بانک ها مشــاهده کردید، اعلام کنید تا مورد 

پیگیری قرار گیرد.

شرکت سپرده گذاری مرکزی:
سود ۲۹ میلیون سهامدار بورس واریز شد

میزان واریز سودهای رسوبی سنوات گذشته سهامداران تا آخر ۲۴ آذر 
ماه به بیش از ۵ هزار و 7۸ میلیارد تومان رســید. شرکت سپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تسویه وجوه )ســمات( اعلام کرد: از ابتدای سال 
۱۴۰۱ تا پایان ۲۴ آذر، ۲۴7 شرکت بورسی، بیش از ۵ هزار 7۸ میلیارد 
تومان ســود رســوب کرده در حســاب های خود را از طریق سجام به 

حساب بیش از ۲۹ میلیون ۹۲۵ هزار سهامدار واریز کرده اند.
شرکت های گلدیرا با ۳۲ میلیارد تومان، پردیس با ۲۹.۱ میلیارد تومان 
و کاســپین با ۱۵.۵ میلیارد تومان، سه شــرکت برتر هفته با بیشترین 

واریزی سود رسوبی به حساب سهامداران بوده اند.

میدکو، شستا، پارس، شپنا، پارســیان و وغدیر شرکت های با بیشترین 
معوقه در واریز سود رسوبی هستند.

تحلیل تکنیکال شاخص کل بورس
بورس در چه صورتی با پمپاژ پول مواجه می شود؟

بورس در صورت از بین رفتن دو نگرانی مهم نــرخ بهره بانکی و بودجه 
می تواند به ادامه صعود قدرتمند خود ادامه دهد.

 شــاخص کل بورس در دو ماه اخیر توانســته بازده خوبی داشته باشد 
و بیش از ۱۸ درصد رشد کند. حال شــاخص با ورود به ناحیه مقاومتی 
یک میلیون و پانصد هزار تا یک میلیــون و ۶۰۰ قرار گرفته و برای عبور 
از این ناحیه نیاز بــه یک محرک قوی دارد.شــاخص کل بورس، اما در 
مدت زمان هفتگی توانســته اســت وارد ناحیه مقاومتی شود و صعود 
خوب بورس در معاملات روز یکشــنبه با ارزش معاملات خرد بالای ۶ 
هزار میلیارد تومان نوید روزهای سبز بورس را داد که البته این صعود در 

معاملات روز دوشنبه با اما و اگرهایی مواجه شد.
در معاملات دوشــنبه بازار ســرمایه، شــاخص کل اما با اما و اگرهای 
افزایش نرخ بهره که توســط رئیس کل بانک مرکزی در نشست خبری 
روز گذشته انجام شد مواجه شده و امروز با افزایش عرضه و رشد بسیار 

خفیف ۲ هزار واحدی مواجه است.
در هفته جاری نگرانی فعالان بازار ســرمایه افزایش نرخ بهره بوده و با 
تکذیب این خبر توســط ســخنگوی اقتصادی دولت می تواند بورس 
دوباره صعودی شود، البته باید در نظر گرفت، در هفته های بعد بودجه 
در مجلس رونمایی شــده و بحث های مهمی مانند نرخ خوراک صنایع 
به ویژه پتروشــیمی ها می تواند بورس را با نوسان مثبت یا منفی مواجه 
کند، اما در صورت کلی و در صورت رفع دو نگرانی فوق، امروز با افزایش 
نرخ نیما بورس مستعد شکســتن مقاومت ها و پیش روی به ناحیه های 

بالای یک میلیون و ۶۰۰ هزار واحد است.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
خ داد ریلی طی وژه بزرگترین ر  افتتاح ۵ پر

 ۱۵ سال اخیر
خادمی در نشست خبری نمایشــگاه حمل و نقل، لجستیک و صنایع 
وابسته گفت: در بخش کلان در دو بخش آزادراهی و ریلی و بزرگراهی 

هرکدام ۵ پروژه برای بهره برداری آماده است.

خیرالــه خادمی معاون وزیر راه و شهرســازی در یک نشســت خبری 
درخصوص پروژه هــای ریلی؛ آزادراهی و بزرگراهی اظهارداشــت: در 
بخش پروژه های ریلی ۵ پروژه اســت که این ۵ پــروژه ۵۶۱ کیلومتر 
راه اســت که حدود ۱۵7 کیلومتر آن زاهدان به خاش است که به بهره 
برداری رسید.وی در ادامه بیان مرد: در ۱۵ سال گذشته ۲۰۰ کلیومتر 
بوده اســت که اگر این ۵۶۱ کلیومتر به بهره برداری برسد می تواند رخ 

داد بزرگی در بخش ریلی کشور باشد.
معاون وزیر راه و شهر ســازی در خصوص پروژه های آزادراهی گفت: ۵ 
پروژه آزاد راهی اســت که از لحاظ فیزیکی ۸۰ درصد رشد داشته است 
که آزاد راه تهران شمال؛ شــیراز به اصفهان، گلوگاه منجیر به رودبار؛ 
تبریز به مرند و در نهایت مراغه به هشــترود اســت که ایــن آزاد راه ها 
۲۹۱ کیلومتر اســت که در ۱۵ اسل گذشــته ۸۶ کلیومتر فقط به بهره 
برداری رسیده اســت که این امر می تواندعملکرد قابل قبولی در بخش 

آزادراهی داشته باشد.

در مهر ماه امسال رخ داد
کاهش ۱۹۶ هزار میلیارد ریالی خالص بدهی 

بخش دولتی به بانک مرکزی
 بانک مرکزی اعلام کرد: خالص مطالبات بانک مرکزی از بخش دولتی 
در مهرماه ۱۴۰۱ نسبت به شهریورماه سال جاری معادل ۱۹۶.۸ هزار 

میلیارد ریال کاهش یافته است.
بانک مرکزی در پاسخ به گزارش روزنامه اعتماد با عنوان »چرا این قدر 
پول چاپ می کنید؟« اعلام کــرد: در این خصــوص باتوجه به تحلیل 
نادرست و برداشت اشتباه نگارنده مطلب در خصوص متغیرهای پولی 
و اعتباری که موجب ایجاد شــائبه چاپ پول توســط بانک مرکزی در 
ماه های اخیر شده اســت ضمن رد موارد مطرح شده، در راستای تنویر 

افکار عمومی و شفاف سازی توضیحاتی به شرح زیر ارائه می شود:
در خصوص مطلب اشاره شده پیرامون موتورهای چاپ پول باید اذعان 
نمود اولاً میزان افزایش های ذکر شده برای خالص بدهی بخش دولتی 
به بانک مرکزی )معــادل ۴۱ هزار میلیارد تومــان( و بدهی بانک ها به 
بانک مرکزی )معــادل ۵۱ هزار میلیارد تومان( مربــوط به هفت ماهه 
منتهی به پایان مهرماه ۱۴۰۱ اســت که به اشــتباه افزایش در مهرماه 
سال جاری درج شده اســت. ثانیاً تغییرات خالص بدهی بخش دولتی 
به بانک مرکزی همان طور که پیش تر هم بانک مرکزی در گزارش های 
خود به آن پرداخته عمدتاً متأثر از اجرای طرح مردمی ســازی و توزیع 
عادلانه یارانه ها و حــذف ارز ترجیحی بوده اســت. ضمن آنکه خالص 
مطالبات بانک مرکزی از بخــش دولتی در مهرماه ۱۴۰۱ نســبت به 
شهریورماه ســال جاری معادل ۱۹۶.۸ هزار میلیارد ریال کاهش یافته 

است.
در ارتباط با بدهی بانک ها به بانک مرکزی لازم به توضیح اســت بخش 
عمده اضافه برداشــت بانک ها و مؤسســات اعتباری متأثر از عواملی 
همچون مشکلات ترازنامه ای و حاکمیت شرکتی آنها است که این امر 
نیز در کوتاه مدت و ظرف یک سال اخیر ایجاد نشده و عمدتاً معطوف به 
رفتار گذشته بانک ها و انباشــت ناترازی های مختلف در ترازنامه آن ها 
بوده است. علی ایحال، بانک مرکزی در دولت سیزدهم اقدامات مؤثری 
را به منظور اصلاح نظام بانکی و ساماندهی بانک ها و مؤسسات اعتباری 
مشــکلدار، کنترل رشــد مقداری ترازنامه بانک هــا و اصلاح ترکیب 

دارایی ها و بدهی های بانک ها در دست اقدام دارد.
در مورد سیاست پولی بانک مرکزی و پاسخ به درخواست بانک ها برای 
توافقات بازخرید لازم به اشاره است بانک مرکزی با تمرکز بر وثیقه دار و 
قاعده مند کردن ارتباط مالی میان خود و شبکه بانکی )از طریق توسعه 
عملیات بازار باز و ارائه تســهیلات قاعده مند به بانک ها در نرخ ســقف 
دالان نرخ سود( و با استفاده از ابزارهای بازار محور، هدف عملیاتی خود 

در کنترل رشد نقدینگی و پایه پولی را دنبال می نماید.

از این رو روشــن اســت که بانک مرکزی با توجه به اهداف سیاستی و 
پیش بینی های خود از وضعیت نقدینگــی در بازار بین بانکی و وضعیت 
ذخایر مورد نیاز بانک ها و موسسات اعتباری، به جهت تثبیت نرخ سود 
بازار بین بانکی حول نرخ سیاســتی و همچنین کنترل اضافه برداشت 
بانک ها اقدام به افزایش حجم عملیات بــازار باز در قالب توافق بازخرید 
)با سررســید یک هفته( و به صورت موردی نموده اســت. علی ایحال، 
لازم به تاکید اســت که در حال حاضر حجم کل تزریق ذخایر در قالب 
عملیات بازار باز و تسهیلات قاعده مند در ســطوحی معادل رقم پایان 
سال قبل و اوایل سال جاری )حدود ۹۵ هزار میلیارد تومان( قرار دارد. 
لازم به ذکر است که تا پیش از این رقم مزبور در حدود 7۰ هزار میلیارد 
تومان قرار داشــت که با منابع موردنیاز برای مدیریت نرخ ســود بازار 

بین بانکی در دامنه ۲۰۲۱ درصد سازگاری داشت.
در راســتای نحوه تعیین نرخ توافقات بازخرید قابل توجه اســت، بانک 
مرکزی بر اســاس نرخ و موضع سیاستی خود و با اســتناد به نرخ های 
موجود در بازار بین بانکی )بر اساس مصوبه هیات عامل بانک مرکزی(، 
حداقل نرخ عملیات بازار باز در بازه ۲± درصدی از نرخ سود موزون بازار 
در روزکاری قبل از برگزاری عملیات بازار بــاز را تعیین نموده و مبنای 

عمل قرار می دهد.
در ارتباط با رفتار بانک ها در استقراض از بانک مرکزی با نرخ بالاتر لازم 
به ذکر اســت در حال حاضر باتوجه به تعداد محدود و شــناخت نسبی 
اعضای فعال از یکدیگر، تعاملات بــازار بین بانکی ریالی به صورت بدون 
وثیقه صورت می پذیرد؛ این در حالی اســت که معاملات ریپو عمدتاً در 
تعاملات میان بانک ها و بانک مرکزی و با وثیقه انجام می شود. در چنین 
ساختاری، اولویت تأمین مالی کوتاه مدت شــبکه بانکی باتوجه به نرخ 
ســود معاملات و اخذ وثیقه در ابتدا بازار بین بانکی و در ادامه در صورت 
عدم تکافوی منابع این بازار، عملیات بازار باز و تسهیلات قاعده مند در 

قالب ریپو خواهد بود.

خ دلار در صرافی های بانکی ثابت ماند  نر
 

نرخ فروش هر اســکناس دلار آمریکا در صرافی هــای بانکی ۳۰ هزار و 
۳۶۲ تومان شد که نسبت به روز  گذشته تغییری نداشت. 

نرخ خرید هر اســکناس دلار در بانک ها و صرافی هــای بانکی ۳۰ هزار 
و ۸۹ تومان و نــرخ فروش آن ۳۰ هزار و ۳۶۲ تومان اســت.نرخ خرید و 
فروش هر اســکناس دلار نسبت به روز گذشــته در صرافی های بانکی 
تغییری نداشت.نرخ خرید هر اســکناس یورو ۳۱ هزار و ۸۱۲ تومان و 
نرخ فروش آن ۳۲ هزار و ۳۵ تومان اعلام شد که نسبت به روز گذشته به 

ترتیب ۳۳ تومان کاهش و ۶۶ تومان افزایش داشته است.
همچنین در ســامانه معاملات، حواله دلار به قیمــت ۲۸ هزار و ۸۴۵ 

تومان فروخته و حواله یورو ۳۰ هزار و ۴۹7 تومان معامله شد.
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رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

استفاده ۹۰ درصد افراد بالای ۱۸ سال از ابزارهای 
ونیک پرداخت الکتر

خریدار  رییس کل بانک مرکــزی گفت: بیش 
از ۹۰ درصد افراد بالای ۱۸ ســال حساب بانکی 
دارند و از ابزارهای پرداخت استفاده می کنند که 

در مقایسه با کشورهای منطقه آمار خوبی است.
علی صالح آبادی در همایش ملی تحول دیجیتال 
بانک و بیمه اظهار داشــت: تحــول دیجیتال در 
حوزه نظام مالی به ویژه بانکی بســیار مهم است 
و بانک مرکزی در حوزه تحول دیجیتال نقشه راه 

دارد و آن را دنبال می کند.
وی با بیان اینکــه در بخش هــای مختلف بانک 
مرکزی تحول فرآینــد و ابــزار پروژه های انجام 
شده اســت، افزود: یکی از این موارد قانون چک 
در سیســتم بانکی بود کــه تغییــر در فرآیند و 
زیرساخت ها ایجاد شــد و در نتیجه میزان چک 

برگشتی کاهش یافت و اعتبار به چک بازگشت.
رئیس کل بانک مرکزی توضیح داد: یکی از مسائل 
پیچیده در قانون چک مسدود شدن حساب فرد 
در بانک های مختلف به میزان کســری چک بود 
که اجرا شــد و هم اکنون قانون چک به طور کامل 

عملیاتی می شود.
وی تاکید کرد: یکــی از ایــرادات نهادهای ناظر 
نظارت پســینی اســت، بانک مرکزی به دنبال 
نظارت پیشینی است و در حوزه اعطای تسهیلات 
ســامانه هایی با قواعد نظارتی راه اندازی شــده و 
در صورت اســتفاده از تســهیلات غیر از مجاری 

پیش بینی شــده امکان اعطای تسهیلات به فرد 
را نمی دهد.

صالح آبادی گفت: از دیگــر اقدامات حائز اهمیت 
بانک مرکزی در حوزه هوشمندســازی، توسعه 
شــمولیت مالی اســت تا افراد از خدمات بانکی و 
تسهیلات اعطایی بهره مند شوند که در نتیجه آن 
بیش از ۹۰ درصد افراد بالای ۱۸ ســال حســاب 
بانکی دارنــد از ابزارهــای پرداخــت بهره مند 

می شوند.
وی افزود: سطح دسترسی پرداخت شبکه کشور 

ماهانه ۳.۵ میلیارد تراکنش است.
رییــس کل بانک مرکزی با اشــاره بــه اهمیت 
حکمرانی ریال، اظهار داشــت: در شرایط تحریم 
یکــی از مــواردی که از آن اســتفاده می شــود 
حکمرانی دلار اســت و چنانچه حتــی یک دلار 
در دنیا جابه جا شــود کشــور تحریم کننده بر آن 
نظارت می کند و بانک مرکزی به دنبال حکمرانی 
ریال را تقویت کنیم که هم نظارت بر آن آسان تر 

شود و هم جلوی پولشویی و فساد گرفته شود.
وی ادامــه داد: اســتفاده از هــوش مصنوعی و 
قراردادهای هوشــمند و زنجیره بلوک در شبکه 
بانکی به تحقق حکمرانــی دیجیتالی ریال کمک 
می کند، همچنین ســفته و برات الکترونیکی در 

شبکه بانکی به کار گرفته می شود.
صالح آبــادی اظهــار داشــت: نیاز مشــتری به 

فناوری هــای دیجیتــال به معنای رهاشــدگی 
نیســت و باید با ابزارهــای الکترونیکــی در این 
خدمات نظــارت شــود.وی گفت: هــم اکنون 
۲۰ هزار شعبه بانکی در کشــور وجود دارد و این 
قابلیت فراهم اســت که این شعبه ها کاهش یابد، 
البته به دنبال این هســتیم افراد بــه این فرایند 

عادت کنند و فرهنگ سازی نیز انجام شود.

هنوز درباره افزایش نرخ سود بانکی
 به جمع بندی نرسیده ایم

 رییــس کل بانک مرکزی درباره شــایعه افزایش 
پنج واحــد درصدی نرخ ســود بانکــی، گفت: 
هنوز به جمع بندی درخصوص نرخ ســود بانکی 

نرسیده ایم و موضوع در دست بررسی است.
علی صالح آبــادی افزود: بحث تغییر نرخ ســود 

بانکی نیاز به کار کارشناسی دارد.
وی گفت: موضــوع افزایــش نرخ ســود بانکی 
به شــورای پول و اعتبار ارسال شــده و هنوز رقم 

مشخصی اعلام نشده است.
 رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرده بود: در بیش 
از ۹۰ کشور دنیا طی ماه های گذشته اصلاح نرخ 
سود بانکی انجام شده است ما هم باید از این ابزار 
استفاده کنیم. این مســاله منوط به تأیید شورای 
پول و اعتبار اســت که در حال پیگیری و بررسی 

آن هستیم.

مسکن

معــاون امــور بازســازی بنیاد 
مســکن انقلاب اســلامی گفت: 
حدود ۲۰۰ هــزار واحد نهضت 
ملــی مســکن در روســتاها با 
میانگین پیشــرفت فیزیکی ۶۴ 
درصد در دست ساخت قرار دارد.

 مجیــد جــودی معــاون امور 
بازســازی بنیاد مســکن انقلاب 
اســلامی در خصــوص رونــد 
اجرای طرح نهضت ملی مسکن 
و پیشــرفت فیزیکی واحدهای 
آغاز شــده در روســتاها به ارائه 
آمار پرداخت و گفت: در مجموع 
۱۹۸ هزار واحد طرح نهضت ملی 

مســکن در روســتاها 
بنیاد مسکن  توســط 
انقــلاب اســلامی در 
دست ساخت قرار دارد 
که میانگین پیشــرفت 
فیزیکــی واحدهــای 
آغاز شــده حدود ۶۴ 

درصد است.معاون امور بازسازی 
بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 
ادامــه داد: علاوه بــر واحدهایی 
که در روســتاها تحــت عنوان 
طرح نهضــت ملی مســکن در 
دســت احداث قرار دارد از محل 
اعتبــارات ســال ۱۴۰۱ مصوب 

آذر ســال جــاری نیز 
حدود ۲۰۰ هزار واحد 
در برنامه ســاخت در 
قرار گرفته  روســتاها 
اســت که از این تعداد 
واحد در برنامه امسال 
بنیــاد مســکن حدود 
۱۰۵ هزار واحد توسط بانک های 
عامل به امور استان ها ابلاغ شده 
است.جودی افزود: از تعداد ۱۰۵ 
هزار واحد معرفی شــده توسط 
بانک های عامل به امور استان ها 
حدود ۴۲ هزار واحد با بانک های 
عامــل معرفی شــدند و حدود 7 

هزار واحد نیــز در فاصله کمتر از 
یکماه انعقاد قــرار داد کردند که 
برای برخی از واحدها نیز اجرای 

فونداسیون انجام شده است.
گفتنــی اســت، بنیاد مســکن 
انقلاب اســلامی به عنوان یکی از 
کارگزاران اجــرای طرح نهضت 
ملی مســکن احــداث یکهزار و 
۶۰۰ واحد مسکونی را در شهرها 
و روســتاها در دولت ســیزدهم 
برعهده گرفته اســت که نیمی از 
آنها در روســتاها و نیمی دیگر در 
شهرهای کوچک و سایر شهرها 

اجرایی و عملیاتی خواهد شد.

پیشرفت ۶۴ درصدی ساخت نهضت مسکن ملی

شعبه

راه

شعبه

w w w . R O O Z L I N E . i r

روی خط روز

R O O Z L I N E

ســیدمرتضی بختیــاری رئیــس کمیتــه 
امدادامــام خمینی )ره( با اهــدای لوح  از 
استان  بنیادمسکن  مدیرکل  تابعی  مهندس 

لرستان تقدیرکرد.  
دراین آئین که باحضور مهندس شاملو معاون 
عمران روستایی بنیادمسکن انقلاب اسلامی 
وشــیخ پور مدیرکل کمیته امدادلرستان در 
محل اداره کل بنیادمســکن استان لرستان 
برگزارشــد، از اقدامات ارزشــمندو خدمات 
ارزنــده مهندس تابعی در راســتای احداث 
مســکن محرومین بــرای نیازمندان تحت 
پوشش کمیته امداد با اهدای لوح تقدیرشد. 

در قسمتی از این لوح آمده است:

 توفیق خدمت به نیکوترین وشایســته ترین 
مــردم درنظــام اســلامی،فرصت گرانبها و 
پرافتخــاری اســت که علاوه برخشــنودی 
مردم،موجبــات رضایــت پروردگارمتعــال 
رادرپــی خواهــد داشــت و بــه یقین این 
موهبــت ره توشــه مســیرزندگی پربارتان 
گردیده اســت، لذا به رسم ادب و احترام و 
باکمال افتخارو به مصداق حدیث شــریفه 
مــن لم یشــکرالمنعم مــن المخلوقین لم 
یشکرالله عزوجل از تلاشها،همکاری صادقانه 
حضرتعالی بانهادمقدس کمیته امدادحضرت 
امام )ره( و اقدامات ارزشمند شمادرساخت 
مسکن محرومین و نیازمندان تحت حمایت 

استان تقدیر و تشــکر مینمائیم . امیداست 
خداوند رئوف ما را مشــمول احسان خویش 
ســاخته و توفیقمان در خدمت به عیال الله 

را مستدام بدارد. 
سیدمرتضی بختیاری

    رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( 

افتتاح پروژه آسفالت ۱۱۰۰۰مترمربع 
از معابر روستای ابوذرشهرستان 

چگنی
باحضور مهندس شــاملو معــاون عمران 
اسلامی،  انقلاب  مســکن  بنیاد  روســتایی 
اجرای طرح هادی روســتای ابوذر از توابع 
بخش ویسیان شهرستان چگنی افتتاح شد.

 درایــن آئیــن کــه در محــل روســتای 
ابوذرشهرســتان چگنی برگزارشد،  آسفالت 
معابر روستای ابوذر شهرستان چگنی افتتاح 

شد.  
طرح هادی روســتای ابوذر شــامل ۸هزار 
۱۱هزارمترمربع  و  خاکبــرداری  مترمکعب 
آســفالت معابر با اعتباری بالغ بر۳۵میلیارد 

ریال اجراشده است.

تجلیل رئیس کمیته امدادامام خمینی )ره(کشور
 ازمدیرکل بنیادمسکن استان لرستان


